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Z výlovu rybníka rohlíčky v Libranticích (str. 4).

Z Mateřské školy v Číbuzi (text 
na str. 7).

Halloween v černilovské knihovně (str. 6).



Zprávy z radnic

Obec Černilov
Z černilovské radnice

Zasedání obecního 
zastupitelstva se 
bude konat podle 
plánu dne 10. 12. 
v 19 hodin ve školní 
jídelně, projednána 
bude změna plánu 

a diskutovány připravované akce na 
příští období. Defi nitivní plán na rok 
2008 zatím přijímat nebudeme, pouze 
rozpočtové provizorium. 

Provoz sběrného dvora bude 
v zimním období, tj. prosinec až únor, 
omezen na jeden den v týdnu a to sobotu 
9-11 hodin. Protože v tomto období není 
odpad ze zeleně, předpokládáme, že tato 
doba postačí. Pro Vaši informaci uvádím, 
že již byla podána žádost o grant pod 
názvem „Systém odděleného sběru 
odpadu v Mikroregionu Černilovsko“ 
z Operačního programu Životní 
prostředí. Do projektu se zapojily 
obce Černilov, Lejšovka, Librantice, 
Libníkovice a Skalice. Zjednodušeně 
jde o výstavbu a vybavení technikou 
sběrného dvora v Černilově a sběrných 
míst v ostatních obcích. Celkové 
náklady akce jsou cca 8 mil. Kč.  

V  souvislosti s odpady se opět 
musím zmínit o nezákonném jednání 
některých občanů, 
když pálí v kamnech 
plastový odpad a tím 
zamořují a doslova 
„otravují“ životní 
prostředí v obci. Je 
to přímé porušení 
zákona o odpadech 185/2005, který 
stanovuje, že pokud původce odpadů 
nemůže odpad sám využít nebo odstranit 
v souladu s tímto zákonem, musí jej 
odevzdat osobě oprávněné k jejich 
převzetí, v našem případě svozové 
fi rmě. Pochopitelně je to i porušení 
zákona o ochraně ovzduší.

O tom, že z ekonomických důvodů 
si obec naší velikosti nemůže dovolit 
provoz koupaliště, bylo rozhodnuto 
již dříve. Je to především vlivem 
ceny pitné vody, současných přísných 
hygienických předpisů, ale i technickým 
stavem koupaliště, které nešlo vůbec 

naplnit – chybějící základy, trhliny a 
netěsnosti, celkový pokles spodní vody 
v území. 

Provozní i investiční náklady na 
případnou rekonstrukci by byly doslova 
astronomické. Studie k investičnímu 
záměru sportovního areálu řešila 
možnost využití bazénového tělesa. To je 
dost omezené z důvodu shromažďování 
dešťové vody, ale především úpravy 
staticky narušených stěn, kterým by 
chyběl protitlak vody a hrozilo by 
vyvalení stěn.  Proto bylo rozhodnuto 
o odbourání vrchní části a zasypání 
bazénu. Využili jsme proto v minulých 
dnech přítomnosti těžké techniky fi rmy 
T2 RECYCLING z Příbrami v obci a 
nechali jsme bazén do hloubky 1 m od 
povrchu rozbourat, vlastně rozdrtit. 

Sokolovna je po částečné opravě 
parket opět v provozu připravena na 
plesovou sezónu, v současné době je 
využívána ke sportu, ještě je nějaký 
prostor pro fl orbal, stolní tenis apod., 
termín je nutný dohodnout se správcem 
panem Plívou tel. 724791598 , přičemž 
platí zásada, že dospělí zaplatí za návštěvu 
cca 1,5 hod  příspěvek 20 Kč, děti nic. 

Úspěšně pokračuje i rekonstrukce 
přízemí „Kulturního a spolkového 
domu“ - toto je ofi ciální název bývalé 
evangelické školy. Již jsou osazena 
okna a spuštěno topení, mohou 
tedy pokračovat práce uvnitř a se 
zprovozněním počítáme v zimních 
měsících. Na celkovou rekonstrukci 
budovy připravuje žádost o dotaci 
Centrum evropského projektování HK 
a v této souvislosti je do tohoto čísla 
Zpravodaje vložen dotazník, který 
má upřesnit o jaké činnosti a v jakém 
rozsahu bude zájem. Prosíme proto o 
jeho odpovědné vyplnění, protože teď je 
ten správný čas, kdy můžete svůj, třeba 
ještě neznámý požadavek, uplatnit. O 
předpokládaném  využití tohoto „KSD“ 
jsme psali ve Zpravodaji 2/2007.

ing. Stanislav Javůrek, starosta
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Společenská 
kronika

Jubilea v Černilově 
Říjen 2007
Pultrová Vlasta, Újezd                     85 let
Šolcová Jaroslava, Černilov   80 let
Chalupová Angela, Černilov  75 let
Pavlík Václav, Černilov          75 let

Listopad 2007
Kudyvejs Miroslav, Černilov  85 let 
Vachek Václav, Černilov         80 let
Kotlantová Anežka, Černilov  93 let
Marek Václav, Černilov          80 let
Špačková Jarmila, Černilov    75 let
Nývlt Jaroslav, Černilov         75 let

 
Jubilea v Lejšovce 

Prosinec 2007
Fabián Jan                    85 let

Jubilea v Libřicích 
Listopad 2007
Kumprechtová Irena      65 let

Výročí ve Skalici
Říjen 2007
Ing. Ferbas Jan, Skalice          75 let

Listopad 2007
Ing. Kutík Václav, Skalice       65 let
Kusý Miloslav, Skalice       65 let
Kašparová Jarmila, Skalice     70 let

Prosinec 2007
Jirousek Bohumír, Skalice       60 let
Lacková Marie, Číbuz             70 let
Klosová Věra, Skalička           75 let
Kadeřávková Marie, Skalička  75 let

Jubilea ve Výravě 
Listopad 2007
Konečná Marie         60 let
Jágrová Olga       70 let
Fabiánová Božena                   75 let

Prosinec 2007
Křížková Ludmila        75 let

Všem jubilantům 
srdečně blahopřejeme.



VZPOMÍNKA...

Dne 6. listopadu 2007 zemřel 
v Praze ve stáří 97 let Bedřich 
Kareš. Pocházel z Černilova, z rodu 
Karešů, významných místních 
hudebníků. Sám B. Kareš a jeho 
bratr Václav se věnovali hudbě.

B. Kareš prožil poslední část 
svého života v Praze, ale duší zůstal 
Černilovákem. Měl zde zahradu a 
věnoval se ovocnářství. Své bohaté 
poznatky a zkušenosti ochotně 
předával členům zahrádkářské 
organizace, která si jeho činnosti 
vážila a také několikrát ocenila jeho 
práci.

B. Kareš zemřel v Praze a podle 
přání byl tiše zpopelněn.

Obec Lejšovka
Zprávy z  obecního úřadu 

Dne 15. 11. 2007 proběhlo v Lejšovce
zasedání zastupitelstva. Byly projednány 
tyto body:

-  schválení cenové nabídky atelieru 
Aurum, který pro obec Lejšovka 
zpracovává územní plán

-  schválení příspěvku pečovatelské 
službě Obecný zájem o.s.

-  schválení provozního řádu dětského 
koutku

-  projednání pokácení souší v 
obecním lese

Dále bylo rozhodnuto, že v obci 
uspořádáme sbírku šatstva ve spolupráci 
s Diakonií Broumov.

Jan Šlesingr, starosta

Obec Libníkovice
Z obecního úřadu 

Poslední zasedání obecního zastu-
pitelstva se konalo dne 22. 10. 2007

OZ projednalo a schválilo:
- nabídku dotací z fondů EU pro roky 

2007 - 13 nabídnuté prostřednictvím 
ČS a.s., poradenské fi rmy Raven EU 
Advisory, na příštích zasedáních OZ 
bude projednáno o jakou dotaci 
obec požádá

- zadání zpracování projektu na  
stabilizaci břehů rybníka v obci, 
kde dochází k sesuvu půdy, 
hrozí obnažení plynovodního a 
vodovodního potrubí (havarijní stav)

- informace společnosti OREDO o 
zajištění dopravní obslužnosti, od 
1.1.2008 dojde 
ke sjednocení 
tarifních pod-
mínek všech 
dopravců, což 
znamená, že při cestě s různými 
dopravci zaplatí cestující v IREDO 
vždy stejnou cenu, a to i při cestě 
s přestupem nebo oklikou, území je 
rozděleno do tarifních zón, zahrnu-
jících obvykle jednu nebo více obcí

- obec získala bezplatně od 
společnosti Eko-kom jeden nový 
kontejner na plasty

- návrhy nových obecních vyhlášek 
o místních poplatcích a nakládání 
s odpady

Milan Vavřinka, starosta

Obec Librantice
Vybíráme ze 6. veřejného 

zasedání ze 4. 10. 2007 

• Zastupitelstvo obce schválilo 
rozpočtové opatření na rok 2007, 
které se týká dotací od Krajského 
úřadu Královéhradeckého kraje, 
odbor životního prostředí a 
zemědělství ve výši 1 413 000,- a 
712 000,- Kč a přijatých peněžních 
darů ve výši 15 000,- Kč. Rozpočet 
byl o tyto dotace navýšen v příjmech 
i výdajích.

• Byl projednán a schválen rozpočtový 
výhled na rok 
2008-2009 a 
občané byli 
s e z n á m e n i 
s plánem čin-
nosti na příští 
rok. V plánu 
OZ je provést opravu hodin na 
školní budově, vybudovat zvoničku 
na lokalitě „U Zvoničky“, nákup 
techniky na údržbu zeleně (zajistit 
vhodného údržbáře a zároveň 
osobu, která s ní bude pracovat), 
zhotovit projekt na víceúčelový 
sportovně - kulturní objekt, na 
opravu či rekonstrukci místních 
komunikací, opravu a dobudování 
chodníků a na rekonstrukci náhonu 
na dolním konci obce.

• Paní starostka seznámila přítomné 
s převodem pozemků p. Hofírkové 
a p. Kainové. 

• Zastupitelstvo projednalo a schválilo 
způsob prodeje poslední volné 
stavební parcely „U Zvoničky“. 
V současné době je již pozemek 
prodán.

• Dne 6. září proběhlo dílčí 
přezkoumání hospodaření obce, 
zjištěné nedostatky budou 
odstraněny do konce roku 2007. 

• Bylo schváleno zadání vypracování 
projektové dokumentace na 
víceúčelové zařízení ing. arch. 
R. Chládkovi, který již pro obec 
zpracovával urbanistickou studii 
a územní plán. Požadavky a 
připomínky občanů k vybudování 
tohoto zařízení budou zjišťovány 
anketou. 

• Bude zažádáno o vyjmutí z půdního 
fondu pozemku za hřištěm, který 
v současné době slouží jako úlo-
žiště hlíny pro fi rmy a stavebníky 

Dění v mikroregionu

V roce 2007 
obdržel Mikroregion 
Černilovsko dvě 
dotace:

1. Grant Králové-
hradeckého kraje
na „Profesionalizaci 

činnosti svazku obcí“ ve 
výši 67 tis. Kč, vlastní zdroje 
29,5 tis. Kč. Dotace byla využita
na poradenské služby manažerské
organizace OHGS s.r.o. a na běžnou 
administrativní činnost svazku, kterou 
zajišťuje sídelní obec Černilov.

2. Program obnovy venkova – dotace  
na „Rozvoj venkova Mikroregionu 
Černilovsko“ ve výši 450 tis. Kč, vlastní 
zdroje 251 tis. Kč. Z této dotace byly 
pořízeny:

prvky dětských  hřišť do Lejšovky, 
Librantic, Skalice a Výravy, nová 
autobusová zastávka do Libřic, květníky 
do Librantic, exteriérové skřínky do 
Smržova a Výravy, lavičky do Smržova, 
odpadkové koše do Černilova, Librantic 
a Smržova.

Vojtěch Šůstek
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Obci to přináší finanční prostředky, 
které pak můžeme zpětně věnovat na 
nákup potřebných kontejnerů. Všichni 
občané tak mají možnost ukládat odpad 
tam, kam patří. Proto znovu apelujeme 
na ty, kteří odpad ukládají mimo 
stanovená místa. Objevil se i na hrázi 
Malostranského potoka při polní cestě 
do Smiřic. Místo jsme za spolupráce 
obecních pracovníků vyčistili a doufáme, 
že se tam již odpad neobjeví. V zájmu 
nás Všech je, aby obce ve spolupráci 
s Vámi byly upravené a čisté.

Eva Ornstová, starostka

Obec Smržov
Ze života obcí 

Smržov a Hubíles

V letošním roce se poprvé 
zastupitelstvo obce rozhodlo zabezpečit  
čistotu a pořádek v obou obcí pomocí 
vlastních zaměstnanců obecního úřadu. 
V současné době lze již konstatovat, že se 
tento způsob osvědčil a 
ze strany občanů je 
vnímán pozitivně. Lze 
tedy přepokládat, že  
se v tomto způsobu 
údržby čistoty bude i 
nadále pokračovat.  

V létě proběhla částečná 
rekonstrukce chodníků a vybudování 
nových vjezdů v Hubílese. Zároveň 
zde  byla  zpevněna a upravena plocha 
kolem kontejnerů. Ve Smržově právě 
finišují  práce na dokončení chodníků 
v nové zástavbě  a úpravy cesty okolo 
kapličky.  Uprostřed  obce došlo ke 
zpevnění plochy využívané k parkování 
vozidel. Zastupitelstvo obce pevně věří, 
že tato plocha napomůže odlehčení 
parkování zejména v ulici Na Výsluní a 
tím bezproblémové zimní údržbě.

Z práce obecního úřadu

Schůze obecního zastupitelstva 
se konají pravidelně ve 2-3 měsíčním 
intervalu. O termínu  a programu jsou 
občané informováni prostřednictvím 
úřední desky a internetu. Zavedení 
osobní pozvánky do poštovních 
schránek spolu s pravidelných střídáním 
místa konání Smržova a Hubílesa se 
pozitivně projevilo na počtu občanů, 
kteří se zúčastní schůzí veřejného 
obecního zastupitelstva.  Mimo těchto 

zařízení s sebou nic neodnesla. 
I když se alarm ukázal jako účinný, 
přesto byla ostraha budovy dále 
posílena.

Na listopad je naplánovaná ještě 
jedna velká akce - tou je výměna oken v 
budově pošty.

Po celý rok probíhá inventarizace 
obecních pozemků. Snažíme se 
napravit některé nesrovnalosti vzniklé v 
minulosti, které často souvisejí s jejich 
užíváním.

Obecní úřad se rozhodl pro dříve 
narozené (a nejen pro ně) v neděli 9. 
prosince 2007 od 15:00 hod. uspořádat 
v hostinci U Špatenků koncert dechové 
kapely Mistříňanka. 

Za zastupitelstvo obce Eva Hynková 

Obec Skalice
Informace pro občany 

z Obce Skalice

Naše obec již několik let  patří  k těm 
obcím, které třídí odpady podle druhů. 
Třídíme plasty, sklo a od listopadu l.r. 
také papír. Kontejner modré barvy, který 
je určen na sběr papíru  pro občany, ale 
ne pro podnikatele, je přistaven před 
obecním úřadem ve Skalici. Obdrželi 
jsme ho zdarma od firmy Eko-kom a.s. 
Do 1 roku si objednáme další kontejnery 
na papír a ty pak umístíme do Číbuze a 
Skaličky. Ve spolupráci s Mikroregionem 
Černilovsko zajišťujeme pro naši 
obec na rok 2008 možnost získání 
dotace na výstavbu betonových plat na 
umístění kontejnerů na  odpad a nákup 
štěpkovače. Plata budou vybudována u 
hřbitova v Číbuzi pro směsný odpad  a na 
obecním pozemku ve Skaličce na kopci 
na tříděný odpad. Protože se v příštích 
letech plánuje výstavba RD  a nebudeme 
mít možnost pálit dřevní odpady na 
kopci ve Skaličce, (také z důvodů 
ekologických), chceme pro občany i 
obec zajistit možnost štěpkování dřevin  
u č.p. 15 ve Skaličce. K tomu by měl 
sloužit štěpkovač. Dřevní hmotu je 
pak možno využívat k topení nebo do 
zahrad. V loňském roce se naše obec v 
Královéhradec-
kém kraji 
umístila, s počtem 
obyvatel do pěti 
tisíc,  na pěkném 
42. místě v třídění 
odpadů. 

od „Zvoničky“. Za úhradu bude 
možno sem dále hlínu ukládat. 

• Paní starostka upozornila občany na 
změnu v ověřování podpisů a listin, 
která se provádí na obecním úřadě. 
Dále poděkovala p. Sládkovi za 
darování knih do místní knihovny.

Fotografie z výlovu rybníka Rohlíčky
 28. října 2007 (další na str. 2). 

Obec Libřice
Z činnosti zastupitelstva 

obce Libřice

V říjnu byly 
schváleny nové vyhlášky 
týkající se systému sběru 
komunálního odpadu a 
místních poplatků. Pro 

rok 2008 jsou stanoveny poplatky ze 
psa takto:

za prvního psa .................. 100,- Kč
za druhého a každého dalšího 
psa .................................... 200,- Kč
za prvního psa, jehož držitelem 
je důchodce ........................ 50,- Kč
za druhého a každého dalšího 
psa, jehož držitelem je
důchodce .......................... 100,- Kč

Zároveň byl kontrolní výbor 
pověřen zkontrolovat, zda mají všechny 
domácnosti zajištěn odvoz komunálního 
odpadu. Výsledek kontroly byl projednán 
v listopadovém zastupitelstvu.

V říjnu obec převzala od firmy 
Stavoka opravenou příjezdovou 
komunikaci na hřiště. Zároveň jsme do 
naší pokladny od Královéhradeckého 
kraje obdrželi slíbenou dotaci ve výši 
250 000,- Kč. Pro příští rok, kdy se 
má uskutečnit setkání rodáku spojené s 
oslavou výročí vzniku hasičského sboru, 
tak v případě nepříznivého počasí bude 
příchod na hřiště po asfaltu.

V říjnu budovu obecního 
úřadu navštívila nezvaná návštěva, 
která si díky zabezpečovacímu 
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užily, kdo chtěl, mohl průběžně 
docházet do knihovny na přehlídku 
masek s názvem: „Za co jdeš na 
Halloween?“ Nejdříve byli všichni 
příchozí „vyzpovídáni“, proč se vlastně 
tento den slaví, zda je dýně, symbol 
Halloweenu, ovoce 
nebo zelenina…
Zjistila jsem, že 
děti jsou jako  čistý 
papír – nepopsány 
vědomostmi tohoto 
směru. 

Aby všichni přítomní odcházeli 
z knihovny  s trochou znalostí navíc, 
referát o Hallooweenu (který jsem 
urychleně vytáhla z internetu) všem 
přečetli dobrovolníci z řad zúčastněných 
– Tonička Hálková a Michal Tomášek:

Co je to HALLOWEEN?

Halloween si v našich krajích 
většinou mylně spojujeme s Amerikou. 
Tento svátek je však původně starý 
keltský zvyk, znám jako „SAMHAIN“ 
a znamená „Konec léta“.

Halloween se slaví poslední den 
keltského roku, začínající  západem 
slunce 31. října a trvající do východu 
slunce 1. listopadu. Je to noc, kdy předěl 
mezi světem živých a královstvím 
neživých je nejmenší. Je to nejmagičtější 
den v roce. 

V této magické noci se posazovala 
svítící lucerna, vyřezaná z tuřínu nebo 
tykve před krytý vchod do domu nebo 
přímo do okna. Měla vítat zemřelé 
předky a zároveň sloužit jako ochranu 
proti zlomyslným duchům. Jako zdroj 
světla  byly používány hořící kousky 
uhlí. Později se do dýní usazovala 
svíčka. 

Když evropští osadníci (zvláště 
Irové) přijeli do Ameriky, objevili 
praktickou věc, zde rostoucí, v Evropě 
neznámé, dýně. Jsou větší a lépe se hodí 
pro vyřezávání než řepa, používaná na 
starém kontinentě. Halloween tak nabral 
„druhý dech“ a byl od 19. století slaven 
dokonce ještě více než dříve.

V současnosti je Halloween slaven 
většinou dětmi, které se oblékají do 
strašidelných kostýmů a větou: „Koledu 
nebo Vám něco provedu“ koledují o 
sladkosti.

Svátek se nejvíce slaví většinou 
v anglicky mluvících zemích, převážně 
v USA, Kanadě, Velké Británii, Irsku, 
Austrálii, Novém Zélandu…

-  rozhodnutí o zpracování a podání 
žádosti o dotaci na „Generální 
opravu chodníků IV. a V. etapy v 
obci Výrava s navazující stavbou 
bezbariérového přechodu“ a o 
zpracování a podání žádosti o 
nadační příspěvek na „Rekonstrukci 
a výstavbu areálu pro sport a jiné 
volnočasové aktivity - I.etapa“

- rozhodnutí o vypracování a 
vyhlášení poptávkového řízení na  
„Rekonstrukci a opravu veřejného 
osvětlení po obci Výrava a místní 
část Dolní Černilov“

- projednán a schválen rozbor 
hospodaření obce za I-III. Q. 2007

- byla zahájena úvodní jednání
o přeshraniční spolupráci s obcí 
Výrava, Prešovský kraj, Slovenská 
republika

Zápisy a usnesení ze zasedání zastupi-
telstva jsou zveřejněny na  „www.vyrava.cz“

Zprávy z obecního úřadu

-  v listopadu byla obecní cesta „K 
Chudobinci“ předána dodavatelem 
stavby zadavateli;

- v říjnu a listopadu byla dokončena 
dopadová plocha a montáž dětského 
hřiště dodaného přes Mikroregion 
Černilovsko; 

- v listopadu bylo zahájeno kácení 
starých, přerostlých a částečně i 
nebezpečných stromů na cestě ke 
hřišti a na hřbitově

Ing František Schwarzer, starosta

Z ČERNILOVSKÉ KNIHOVNY
Ve středu 31. listopadu 2007 se to 

v naší černilovské knihovně hemžilo 
strašidly, čaroději a čarodějnicemi, 
prostě vším, co patří k symbolům 
Halloweenu. Děti již od rána chodily 
do školy v maskách. Aby si to náležitě

veřejných schůzí se zastupitelé obce  
1x měsíčně scházejí na pracovních 
schůzkách, kde řeší aktuální problémy 
obcí.  

Prioritním úkolem tohoto obecního 
zastupitelstva se staly přípravné práce 
na výstavbě 
čistírny odpadních 
vod a kanalizace. 
V současné době se 
práce nacházejí ve 
stadiu  zpracování 
projektu pro 
územní řízení.  Jde tedy o začátek 
procesu, který bude trvat přibližně 5 
let  a stěžejním úkolem zastupitelstva 
obce je shromáždit dostatek finančních 
prostředků, neboť předběžný rozpočet 
na tuto akci dosahuje  částky 30-35 mil. 
Kč. 

Dalším z hlavních úkolů je 
zabezpečení stavebních úprav sítě 
nízkého napětí v obci Smržov, které se 
pravděpodobně uskuteční v roce 2008, 
ale konkrétní termín realizace je závislý 
od společnosti ČEZ, a.s.. 

Zastupitelé obce v rámci plnění 
volebního programu pracují na 
podkladech pro vybudování přechodu 
pro obce na křižovatce u restaurace U 
Semeráků. Bohužel se nepodařilo zajistit 
opravu silnice ze Smiřic do Libřic, a to 
přesto, že termín ze strany SÚS Hradec 
Králové byl původně stanoven na srpen  
tohoto roku. Dle posledního příslibu by 
oprava měla být zahájena na jaře roku 
2008. 

 Ing. Jan Machát – starosta obce

Obec Výrava
Zprávy ze zasedání 
zastupitelstva obce

Na dvou zasedáních zastupitelstva 
obce (září a říjen) byly projednány body 
obsažené v usnesení, které zastupitelstvo 
obce vzalo na vědomí nebo schválilo z 
čehož vyjímáme:
-  rozhodnutí o předložení stavebního 

řízení na akce dokončované v roce 
2007 a dále realizované v roce 
2008 a to: 1) Bezbariérivý přechod 
s lávkou pro chodce na křižovatce 
silnic II. a III. třídy; 2) Dětské hřiště; 
3) Přípojka knn pro všesportovní 
hřiště; 4) Jednoduchá stavba jako 
zázemí pro sportoviště.

Cesty k vědění
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Původní název byl Hallowe´en, 
zkratka anglického All-hallow-even 
(doslovný překlad: Všech svatých 
předvečer /vigilie/první nešpory). 
Můžeme také slyšet název předvečer 
svátků Všech svatých. Pravděpodobně 
má i návaznost na křesťanský svátek 
Všech svatých.

Tradičními znaky Halloweenu 
jsou dýně, speciálně vyřezané a uvnitř 
je svíčka, dále čarodějky, duchové, 
černé kočky, košťata, oheň, příšery, 
kostlivci… 

Symbolickými barvami jsou černá a 
oranžová.

Další fotografie naleznete na str. 2.

Každý účastník byl vyfotografován, 
jeho portrét bude zařazen do fotogalerie. 
Samozřejmě nechyběla ani sladká 
odměna.

Eva Skákalová

POD ŠKOLNÍ STŘECHOU
Podzim vchází do dveří 

(nejen v MŠ v Číbuzi)

A jaký byl v naší mateřské škole?
Pestrost podzimních listů nás 

inspirovala k vytváření rozmanitých 
výrobků. Děti pilně sbíraly barevné 
javorové listy a navlékaly je na provázek, 
potom jsme přilepili hlavu z papíru 
s obličejem z přírodnin a vznikla veselá 
housenka a ne jedna. Vyrobili jsme 
celou housenčí rodinu. Z dubových listů 
a přírodnin jsme dotvořili usměvavá 

sluníčka. Zapouštění barev do vlhkého 
podkladu jsme využili pro vytvoření 
panáčků podzimníčků. 

Při vycházkách do lesa jsme 
pozorovali, jak se paleta barev stále 
mění. V lese jsme sbírali šišky, žaludy 
a kaštany, které jsme využili na výrobu 
nejrůznějších zvířátek. Z klacíků 
děti stavěly různé domečky pro malá 
zvířátka. 

S žaludy a kaštany jsme  se také 
vydali do Hubílesa, abychom je donesli 
jelenům a daňkům, kteří si na nich 
pochutnali. Těšíme se na jarní návštěvu, 
neboť uvidíme i mláďata.

Také vycházka do kravína 
byla pro děti příjemným 
zpestřením, neboť si mohly 
samy pohladit malá telátka, 
ale i velké krávy.

Výrobky z přírodnin děti 
tvořily nejen v mateřské 
škole, ale také doma s rodiči. 
V celé škole vznikla krásná 
výstava nápaditých výrobků, 
které si můžete prohlédnout 
i na webových stránkách naší 
školy – www.mscibuz.wz.cz.

Samozřejmě jsme 
nezapomněli ani na dýně. 
Panáčka dýňáka přinesl 

Martínek a my jsme mu vyrobili ještě 
dva kamarády, aby mu  nebylo smutno. 
Radost dětí byla ještě větší, když jsme do 
těchto dýňáků 
vložili blikající 
stětýlka.

Podzimních 
nápadů bylo 
hodně, ale i 
p ř i c h á z e j í c í 
sněhobílá zima 
má své kouzlo.

Bc. Dana Adamírová,
další foto z MŠ v Číbuzi na str. 2.

Zápis dětí do 1. třídy  na 
školní rok 2008/2009 proběhne 
ve středu 16. ledna 2008 od 14,00 
- do 17,00 hodin v budově školy.

Další informace o škole 
naleznete na internetových 
stránkách www.zslibrantice.wz.cz

P. Kubíček, ředitel školy

POD ČERNILOVSKOU ŠKOLNÍ 
STŘECHOU

Z mateřské školy v Černilově

Léto je pryč a nastoupil 
podzim. Plný kouzel barev, 
ale i sychravého počasí. Také 
život v mateřské škole má 

svůj řád, svoje starosti a radosti. Děti si 
postupně zvykají na nové prostředí, svoji 
paní učitelku, poznávají nové kamarády. 
Samostatně si tvoří pravidla soužití 
ve třídě. Nabídka činností učitelkou 
je citlivá a počítá se spoluúčastí dětí a 
jejich samostatným rozhodováním. Děti 
mají během celého dne dostatek času 
na spontánní činnosti pro rozvíjení své 
osobnosti, ve třídách vládne tvůrčí a 
radostná nálada.

Od začátku školního roku jsme 
měli možnost zhlédnout dvě divadelní 
představení ve Smiřicích. Pro děti 
je možnost zhlédnutí pohádky v tak 
pěkném prostředí nejen zdrojem radosti, 
ale i posilováním estetického vnímání.

I letos nabízíme dětem práci ve 
výtvarném kroužku, logopedickou péči, 
cvičení Rodiče a děti, předškolní taneční 
přípravku.

Chtěli bychom poděkovat rodičům, 
kteří nám ochotně a nezištně pomáhají 
finančně, ale i svou fyzickou výpomocí 
při uskutečňování některých akcí pro 
děti i veřejnost (pomoc při nátěru bazénu, 
opravy oblečků na panenky, šití záclon, 
šití povlečení, zakoupení perníčků na 
Mikuláše, zakoupení papírů na výtvarnou 
činnost dětí, drobné opravy ve třídě...).

Vážíme si Vaší pomoci a děkujeme.

Jsme rádi, že Vás můžeme pozvat na 
předvánoční zpívání dne 19.12.2007 od 
16:00 hodin do sokolovny v Černilově.

Těšíme se na Vás a věříme, že Vás 
zpěv dětí a jejich úsměv potěší a zahřeje 
láskou.

I. Králíčková

ZÁPIS DĚTÍ  DO 1. TŘÍDY ZÁKLADNÍ ŠKOLY LIBRANTICE
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Masarykova jubilejní 
základní škola a mateřská 

škola, Černilov

Š k o l a 
v Černilově  byla 
založena v roce 
1931 a během 
dlouhých let svého 

trvaní změnila několikrát předmět svého 
působení a také název.

Pod  názvem uvedeným v nadpise 
a  platícím teprve od 1. 1. 2006 se dnes 
skrývají jednotlivé součásti školy, tvořící 
jeden celek – právní subjekt.

Jsou to:
1) Moderně vybavená základní ško-

la,  nabízející základní vzdělání 
až čtyřem stovkám žáků 
současně. Chloubou školy jsou 
odborné a poloodborné učebny,
např.:  počítačová  učebna,  jazyko-
vá laboratoř, nově vybudované 
učebny zeměpisu a přírodopisu, 
učebna chemie a fyziky. 
V rámci školní výuky škola 
organizuje pro žáky plavecký 
výcvik, školy v přírodě,       lyžař-
ský výcvik.
Protidrogová prevence je zajiš-
těna zapojením se do progra-
mů profesionálních agentur,       
umožňujeme žákům účast na 
přednáškách s protidrogovou 
tématikou.
Žákům jsou též zprostředkovávány 
návštěvy kulturních a sportovních 
zařízení v Hradci Králové a okolí.         
V 1. a 6. ročníku probíhá výuka dle 
vlastního školního vzdělávacího 
programu „Škola pro tebe“ a 
postupně bude nabíhat v dalších 
ročnících.
Škola poskytuje vedle své hlavní 
náplně – vzdělávání a výchovy 
– i spoustu mimoškolních 
aktivit sportovního, kulturního, 
jazykového a uměleckého 
zaměření.

2) Mateřská  škola  spolupracuje 
s rodiči dětí a dalšími subjekty 
s cílem vyvíjet aktivity a 
organizovat činnosti a zábavnou 
formou tak působit na všestranný 
rozvoj dětí. Kapacita mateřské 
školy je 100 dětí. Vzdělávací 
aktivity probíhají na základě 
celoročního vzdělávacího projektu 
„Poznáváme svět kolem nás“. 
Samozřejmostí je logopedická 
péče.

3) Ve školní družině, kterou může 
navštěvovat až 100 žáků se jednak 
upevňují návyky získané v MŠ a 
dále prohlubují, rozvíjejí a aplikují 
poznatky a dovednosti získané ve 
výuce na základní škole.               
Činnost družiny probíhá v největší 
míře v odpoledních hodinách a 
proto volené prostředky mají též 
především zábavný charakter.              

4)   Další a nezbytnou součástí 
školy je školní jídelna s kuchyní, ve 
které o prázdninách proběhla rozsáhlá 
a finančně náročná rekonstrukce. Ta se 
díky zavedení moderních technologií a 
počítačového výdejního systému  stala  
moderním stravovacím zařízením. 
Školní kuchyň nabízí výběr ze dvou 
hlavních jídel a zabezpečuje pro MŠ 
dopolední a odpolední svačiny.Skladba 
jídelního lístku odpovídá hygienickým 
požadavkům.

5)   Teplá jídla včetně zmíněných 
svačin se převážejí  do školní jídelny 
-výdejny v MŠ, která je poslední ze 
vzpomínaných součástí školy. Zde jsou 
vydávány dětem a personálu MŠ.            

Celé zařízení by nefungovalo bez 
lidského faktoru. Na bezproblémovém 
chodu právního    subjektu se podílí 48 
kvalifikovaných zaměstnanců. 

 Mgr. Aleš Páv, ředitel školy

Školská reforma

Jistě jste již zaznamenali změny, 
které v tomto školním roce zavádějí 
všechny školy v ČR. Proběhnou 
v postupných krocích a letos se týkají 
1. a 6. ročníků ZŠ. 

Nová podoba vzdělávání bere 
v úvahu rychlý vývoj výrobních 
technologií v budoucnu, klade tedy 
velký důraz na dovednosti, které mají 
nadčasový význam. Důležitý je proto 
výběr učiva - co je podstatné a co žáci

Vyznáme se v dětské psychice?

Na třídní schůzce mateřské školy mi 
přišlo velice vhod, když paní učitelky 
pozvali p. Dagmar Antoníčkovou, 
bývalou p. ředitelku MŠ v Čibuzi. 
Mluvila o tom, že se u dětí v poslední 
době projevují stále častěji různé 
výchovné problémy. Je mnoho věcí, 
které ovlivňují chování dětí a rozhodně 
se nedá všechno svádět na „uspěchanou 
dobu“. Děti v předškolním věku jsou 
(cituji p. Antoníčkovou) jako „houba“, 
která nasává ze svého okolí veliké 
množství podnětů a vjemů. Velký vliv na 
ně máme my – rodiče, kteří bychom jim 
měli být dobrým vzorem. Ale ruku na 
srdce – víme si vždy rady, jak řešit běžné 
problémy? Vyznáme se v dušičce těch 
našich puberťáčků? Víme vždy, co se 
skrývá za tím či oním chováním našeho 
děťátka?  Jestli jste při odpovědi aspoň 
jednou zaváhali, možná uvítáte novou 
možnost, která se nyní v Černilově 
nabízí v oblasti sebevzdělávání. Jeden 
kurz už  probíhá v černilovské mateřské 
škole a v lednu by se mohl uskutečnit 
další. Svůj případný zájem můžete 
nahlásit přímo p. Antoníčkové na tel. 
721 511 568. Možná se nám podaří 
předejít nějakému tomu „průšvihu“ a 
lépe odhadnout, co se asi právě odehrává 
v hlavě našeho potomka!

Dana Hoffmannová

Ze 3. třídy mateřské školy

Pod vedením pí. uč. Rychtaříkové a 
Svobodové vytvořily Alenka Hoffman-
nová (nahoře), Barunka Michálková 
(vlevo) a Janička Peterová (vpravo).
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v dalším životě skutečně využijí. 
Velký důraz je kladen na výuku cizích 
jazyků. Je prokázáno,  že si člověk 
nejvíce osvojí to, co sám vyvodil, 
prakticky vyzkoušel, o čem diskutoval, 
co vysvětloval ostatním. Proto jsou 
zařazovány takové způsoby výuky, které 
vycházejí především z aktivní práce 
žáků a z propojení poznání různých 
oborů.

Každá škola má možnost vytvořit si 
svůj vlastní školní vzdělávací program, 
který  samozřejmě vychází z povinných 
dovednostních výstupů, ale reaguje také 
na konkrétní podmínky školy, na zájmy a 
předpoklady žáků, na požadavky rodičů, 
klade důraz na individuální přístup ve 
výuce i v hodnocení.

Všechny změny by měly vést 
především k tomu, že žáci získají 
potřebné vědomosti a dovednosti, díky 
jim se budou moci bez problémů uplatnit 
v dalším životě i v zaměstnání.

Černilovská škola chce dát prostor 
všem žákům dozvědět se nové poznatky 
zajímavou formou, využívat moderní 
vybavení školy a především se aktivně 
podílet na výuce – proto se také náš 
ŠVP jmenuje „Škola pro tebe“. Těšíme 
se také na spolupráci s rodiči a jejich 
případné připomínky a náměty.

 Mgr. Hana Příhodová

Co se událo pod černilovskou 
školní střechou

Hrozně to letí, že? Sotva začal 
školní rok a už jsou tu Vánoce. Jen 
velice stručná informace o tom, co 
kromě pečlivého učení žáci zdejší 
školy navštívili a které akce proběhly 
ve škole.

  V září již tradičně žáci 9. tříd jeli 
za kulturou do Prahy – do Národního 
divadla na představení „Naši furianti“. 

1. října děti ze 6. třídy bádaly 
v Centru experimentální archeologie 
ve Všestarech, jak že se to žilo v době 
kamenné!

Tentýž den odpoledne se konal již 
8. ročník tradičního „Běhu pro zdraví“ 
na školním hřišti a jak to dopadlo? 
Výsledky naleznete v následujícím 
příspěvku.

2. října odjely za kulturou do Filhar-
monie do HK všechny děti z 1. stupně.

6. – 7. října strávili společný víkend 
na chatě Kukačka v Orlických horách 
žáci z třídy 9.B. Moc si to užili!!!

8. října děti ze 4. a 5. třídy vstřebávaly 
dopravní předpisy na Všesportovním 
stadionu v HK.

11. října 8. třídy absolvovaly 
„barokní“ dějepisnou exkurzi na Kuks a 
probádaly podzemní chodby v pevnosti 
Josefov.

Tentýž den nás žáci vzorně 
reprezentovali na „Přespolním běhu“ 
v HK.

31. října probíhalo vyučování v naší 
škole trochu jinak – nebyly tam totiž 
naše děti, ale různá podivná stvoření. 
Byl totiž HALOWEEN!

V pondělí 5. listopadu vyrazili žáci 
7.A do Prahy na velmi zajímavou výs-
tavu „FASCONACION OF LIGHT“.

Žáci také sportovali. Nejen chlapci, 
ale i děvčata se zúčastnila florbalových 
turnajů. Nejlépe se umístilo družstvo 
chlapců z 8.-9. ročníků.

9. listopadu žáci 9. tříd navštívili 
prezentační výstavu SŠ a SOU na 
Střelnici v HK. Čeká je totiž důležitá 
volba – kam dál po ZŠ!

12. listopadu děti z 9.B odjely do 
Liberce do centra Babylon, kde je 
velice zajímavé Muzeum poznání a 
také zábavné zrcadlové labyrinty. Cestu 
zkomplikovala bohatá sněhová nadílka!!

19. listopadu čtvrťáci a páťáci 
zkoumali co se dalo na návštěvě 

hvězdárny v HK.
26. a 27. listopadu 

deváťáci navštívili Úřad 
práce v HK, což jim mělo (a 
snad se tak i stalo) usnadnit 
to důležité rozhodování.

28. listopadu prožili žáci 
8.B jistě velmi zajímavý den 
a obohatili své poznatky o 
našem hlavním městě při 
„Běhu Prahou“.

Mgr. Jana Hofmanová

Běh pro zdraví 

1. října 2007 se na školním 
hřišti konal již 8. ročník „Běhu 
pro zdraví“. Nejlepší výkony 
podali následující závodníci. 
Všem blahopřejeme a těšíme 
se na další ročník!

I. kategorie - děti do 5 let
1. Helenka Valachová
2. Davídek Jaroš

          3. Matěj Urban

II. kat. - předškoláci + 1. třída - dívky
1. Natálka Žídková
2. Deniska Hubínková
3. Helenka Valachová

II. kat. - předškoláci + 1. třída - chlapci
1. Jan Žaba
2. Jakub Žaba
3. Hynek Horák

III. kat. - 2. a 3. třída - dívky
1. Petra Hubínková
2. Andrea Čudová
3. Monika Kupková

III. kat. - 2. a 3. třída - chlapci
1. Jakub Roubal
2. David Valach
3. Filip Dědek
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V obou kategoriích chlapců se 
podařilo našim družstvům postoupit. 
V kategorii chlapců 6. a 7. ročníků, za 
které hráli povětšinou také mladší žáci, 
jsme se v okresním finále umístili na 5. 
místě. Ve starší kategorii, tedy kategorii 
chlapců 8. a 9. ročníků, skončili  naši 
v okresním finále na pěkném 4. místě.

Všem hráčkám a hráčům děkuji za 
pěkné výkony a umístění.

Mgr. Aleš Páv, ředitel školy

Internet klub v Černilově

Od konce září 
mají žáci naší 
školy opět možnost 
n a v š t ě v o v a t 
Internet klub, kde se 
mohou připravovat 

do školy, zpracovávat referáty nebo 
jen tak trávit volný čas. To vše pod 
dozorem pedagogů. Jedná se o tyto časy 
(v této době je počítačová učebna školy 
otevřena i pro veřejnost):

•   Pondělí od 7:05 do 7:50
•   Úterý od 15:00 do 15:45
•   Čtvrtek od 7:05 do 7:50,

       od 12:45 do 14:30
•   Pátek od 12:45 do 13:30

Fotosoutěže
Také letos mají nadšení 

fotografové možnost se 
zapojit do soutěží pořádaných 
školou. Nedávno jsme 
jednu takovou vyhodnotili 

(téma Léto v pohybu) a zde je malá 
ukázka, která svědčí o šikovnosti a 
citu mladých fotografek (a kde zůstali 
hoši?). Zároveň bych chtěla na tomto 
místě vyzvat všechny, které okouzlila 
letošní brzká zima, aby posílali své 
fotografie se zimní tématikou na adresu 
souteze.cernilov@volny.cz nebo mi je 
odevzdali ve škole. Uzávěrka soutěže 
bude na konci ledna a vyhlášená témata 
jsou tentokrát tři: 

• Krása zimní krajiny 
• Kouzelné okamžiky Vánoc  
• Ať žijí zimní sporty!

IV. kat. - 4. a 5. třída - dívky
1. Helenka Kupková
2. Tonička Hálková
3. Dominika Ptáčková

IV. kat. - 4. a 5. třída - chlapci
1. Aleš Roubal
2. Vojta Hlaváč
3. Ladislav Kundrt
    Martin Pekárek

V. kat. - 6. a 7. třída - dívky
1. Katka Hofmanová
2. Adéla Hrdinová
3. Anna Bitmanová

V. kat. - 6. a 7. třída - chlapci
1. Jindra Svoboda
2. Marek Jarkovský
3. Filip Hájek

VI. kat. - 8. a 9. třída - dívky
1. Eliška Zachařová
2. Veronika Urbanová
3. Tereza Krupičková

VI. kat. - 8. a 9. třída - chlapci
1. Hynek Becker
2. Jan Mikyska
3. Tomáš Zelený

Florbalová klání 
černilovských žáků

Na přelomu října 
proběhla základní kola 
okresního turnaje ve 
florbalu v kategoriích 
děvčata 8. a 9. tříd, 

chlapců 6. a 7. tříd a také chlapců 8. a 
9. tříd. Ve všech těchto kategoriích měla 
naše škola na turnajích své zástupce.

V kategorii dívek 8. a 9. tříd se 
umístila naše děvčata (mimochodem 
hrající se třemi „osmačkami“, šesti 
dívkami ze 6. třídy a dokonce jednou 
„páťačkou“) na 4. místě v základní 
skupině, když ve hře byl po první 
polovině turnaje i postup do okresního 
finále.

Akce Vytiskni si svůj kalendář
Dále mám jednu dobrou zprávu 

pro ty, kteří si lámou hlavu otázkou, 
čím udělat radost svým blízkým pod 
vánočním stromečkem. Od pondělí 
3. 12. si budou moci všichni zájemci 
vytvořit na počítači a vytisknout svůj 
vlastní kalendář na příští rok. Zájemci  
o akci se mohou přihlásit na e-mailu 
souteze.cernilov@volny.cz  nebo přímo 
u mne. Akce bude začínat vždy ve 14 
hodin, fotografie si vezměte s sebou.

Nabídka vzdělávání pro veřejnost

Dveře počítačové učebny školy 
jsou otevřeny i těm, kteří si chtějí 
doplnit znalosti a dovednosti ve 
využívání počítačů. Svůj zájem o 
případný počítačový kurz nahlaste 
spolu s kontaktem na Vás na adresu 
dana.hoff@volny.cz nebo na tel.  
495 431 118. Kurz by proběhl pravdě-
podobně v období leden - únor ve všední 
dny večer (můžete navrhnout den). 

Dana Hoffmannová

Počítačová grafika na škole

Žákům 8. tříd byl nabídnut volitelný 
předmět Počítačová grafika. Po úvodním 
seznámení se základními typy grafiky 
jsme se začali zabývat vektorovým 
kreslícím programem Zoner Callisto. 
O tom, že jsme se už něco málo 
naučili, svědčí praktické vizitky, které 
si žáci dokázali vyrobit, anebo toto 
zajímavé dílko na téma „Tajné sny“ (viz 
obrázek). Doufám, že příště se budeme 
moci pochlubit stejně zajímavými 
fotografiemi, jejichž úprava nás čeká 
příští měsíc.

Dana Hoffmannová
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K zamyšlení

VÁNOČNÍ ČAS
Vánoce nám opět 

klepou na dveře. Rok 
uběhl jako voda, děti se 
začínají těšit na dárky 
a rodiče, obzvlášť 
maminky, plánují, 
jak ten vánoční shon  

co nejlépe zvládnout. V obchodních 
domech se již objevila vánoční výzdoba, 
obchodníci se snaží co nejvíce upoutat. I 
přesto je nutné zvážit finanční možnosti 
a připravit Vánoce hezké ale i klidné. 
Vždyť i naši předkové chtěli mít bohatě 
prostřený štědrovečerní stůl. Spočívalo 
to především v pestré skladbě pokrmů. 
Štědrovečerní jídelníček měl kraj od 
kraje své zvláštnosti, ale řada prvků 
byla společných. Prvním chodem 
bývaly oplatky s medem, někdy také 
s česnekem, šípkovými plody a různými 
bylinami. Potom se podávala polévka, 
zasmažená, nejčastěji s houbami. 
Houby byly oblíbeným štědrovečerním 
jídlem, pekl se kuba z krupek s hřiby. 
Někde měli k večeři i chlebové topinky 
s česnekem  Starými obřadními pokrmy 
byly kaše prosná, krupičná, hrachová, 
které symbolizovaly hojnost. Časté 
byly i různé moučné pokrmy, vařené 
i pečené. Nezbytnou součástí hostiny 
bylo vařené sušené ovoce. Ryby, 
bez nichž si dnes stěží dovedeme 
představit štědrovečerní večeři, byly 
ve vesnických rodinách ještě počátkem 
20. století vzácností. Uplatňovaly se 
především v zámožnějších měšťanských 
domácnostech a v rybníkářských 
oblastech zejména v jižních Čechách. 
Výběr jídel byl ovlivněn charakterem 
krajiny a také sociálním postavením 
venkovských rodin. Dnes se všichni 
snažíme, aby ten náš štědrovečerní 
stůl byl bohatě prostřený, maminky 
pečou cukroví podle osvědčených 
receptů svých babiček, i když některé 
si cukroví dávají péct v cukrárnách. 
Dnešní doba je uspěchaná, máme 
mnoho moderních prostředků, které 
nám pomáhají, ale ten čas stále 
nezbývá. Proto se v rodinách zamyslete 
a raději vánoční čas  prožívejte 
v klidu. Abyste byli dobře naladěni, 
před Vánocemi se konají adventní  
koncerty, kterých se můžete zúčastnit.    

Prožívejte vánoční svátky v kruhu svých 
nejbližších v pohodě.     

Zastupitelé Obce Skalice přejí 
všem spoluobčanům krásné vánoční 
svátky, hodně zdraví a spokojenosti  
v roce 2008. Dovolují  si Vás pozvat  
na vánoční koncert, který se uskuteční 
29. 12. 2007 od 17,00 hodin v kostele sv. 
Václava v Číbuzi.

Eva Ornstová

ADVENTNÍ ZAMYŠLENÍ
Již nějaký ten 

večer tu máme 
advent - čas čekání 
na příchod (narození) 
Ježíše Krista. 
Ano, takový je ten 

pravý smysl, jestli to některým uniká. 
Jistě, dnes nám toho uniká mnoho, 
takže i význam adventu není již 
dnes všem znám. Ale to, že je to 
období očekávání, to víme všichni. 
Všichni totiž na něco čekáme, 
každý však na něco jiného. Někdo 
se těší na prázdniny, na nový rok, 
na bílý sníh, který ne a ne přijít, 
na mísy plné pečiva. Toho se 
všichni brzy dočkáme, ale pak jsou 
tu očekávání dlouhodobější. 

Všichni na něco čekáme - to 
není nové zjištění. Ale všichni na to 
čekáme s předpokladem, že se to stane. 
Uměl by si někdo představit, že by 
se čas zastavil 22.prosince večer. 
A sníh by stále nepřicházel, ale ani 
nový rok, zima by byla stejná, dárky 
nerozbalené, pečivo nedojedené a 
plesnivějící! Snad také proto máme 
advent tak rádi, že je krátký. Čtyři 
neděle - 1 měsíc - nejsou vůbec 
dlouhá doba v dnešní společnosti. 
Již to není to pravé adventní 
očekávání, víme to s jistotou. Svíčky 
na věnci zapalujeme jen ze zvyku, 
nebo také kvůli tomu, že se nám po 
Dušičkách doma nahromadily. Pravá 
adventní nálada již vymizela. 

Ale co je ještě zajímavější? V Česku 
je křesťanského vyznání pouze něco 
málo nad 30% obyvatel. Přesto ale 
Vánoce slaví téměř jistě 100%. „V 
Boha nevěřím, ale ‚Narodil se Kristus 
Pán‘ si zazpívám rád“. To si pár lidí 
myslí každé Vánoce. Někteří tak 
vlastně zpívají to, co v zápětí popírají. 
Nevědomá lež! To je také to, čeho se 
každoročně náš národ dopouští. 

Pak mne tedy zajímá, proč tak činí! 
Podle mě se v naší české společnosti 
vytvořila na Vánoce jakási závislost, 
podobná jako na alkohol, kuřivo aj. 
Neobejdeme se bez Vánoc! Každý rok 
je chceme znova a znova. U věřících 
je to dané jejich vírou. Ale u toho 
zbytku  se Vánoce opravdu dají 
nazvat závislostí. Ještě ke všemu 
skrytou - mnozí na ně nadávají dnes 
a denně, ale to je také jen zvyk. 
Ano, je zvykem na Vánoce nadávat jako 
na období zbytečného shonu, výdajů, 
úklidů, práce ... Ale když tak nadáváte, 
jste jen ti nečinní, co přes roušku 
nenávisti nevidí. Nenakupujte drahé 
dárky, když nechcete. Dělejte jen to, co 
chcete. Nikdo nikoho nenutí dodržovat 
vánoční svátky. Přesto je skrz všechny ty 
nadávky slavíte. Jak podivné! 

Toto zamyšlení  je  jen jakési 
poukázání na jevy, které k adventu patří. 
Zamyslete se také a hlavně sami nad 
sebou.

Převzato z internetu

VÁNOCE JAKO HOSPODA
Jistě se mnou 

budou všichni 
souhlasit i bez 
složitých průzkumů 
a zjišťování, že 
Vánoce jsou na 

absolutním vrcholu žebříčku popularity 
všech svátků, které v roce slavíme. 
Čímpak to asi je? Co považují např. 
černilovští občané obecně na Vánocích 
za nejdůležitější? Tady už by byl 
průzkum místě. Samozřejmě nad touto 
příliš filozofickou otázkou můžeme 
pragmaticky mávnout rukou. Vystačit 
si s informací, že Vánoce trvají od…do. 
Proto je třeba hlavně uklidit, napéct 
a připravit dárky. Já bych však chtěl, 
abychom se teď na chvíli zastavili 
a zamysleli nad tou podivuhodnou 
popularitou a přitažlivostí Vánoc. 
Kaufland, Hruška, vysavač a trouba 
chvíli počkají…

Antický filosof Demokritos řekl, že 
život bez svátků je jako dlouhá cesta 
bez hospod. Vánoce jsou tedy jednou 
z těchto „hospod“ na naší cestě životem. 
Podle všeho dokonce tou hospodou 
nejoblíbenější. Vždyť do žádného 
jiného svátku neinvestujeme tolik 
námahy a peněz. Vánoce pak můžeme
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obrazně vidět, jako nazdobenou, útulnou, 
milou „hospůdku“, kam se při našem 
trmácení životními 
cestami těšíme ze 
všeho nejvíc. Těšíme 
se na setkání, na 
obdarování nejen nás 
samých, ale také na 
radost obdarovaných. 
Obtěžkáni náručí plnou darů bereme 
za kliku „hospody“ Vánoc. Sedáme 
za svůj oblíbený stůl a uvolňujeme se. 
Radujeme se z blízkosti svých milých. 
Pak se smutně loučíme, vycházíme 
z Vánoc a těšíme se, až se naše životní 
putování s Vánoci zase setká. Nebudu 
dnes pranýřovat všechen každoroční 
vánoční kýč, plýtvání, přejídání, válení 
se u televize, jak by se snad od faráře 
očekávalo. Spolu s pevnou vírou 
v Boha a jeho záměry mám totiž také 
víru v lidskou svobodu ve volbě dobra 
a zla. Prostě, jak si kdo tu „hospůdku“ 
zařídí, takovou ji má. Přeplácaný hotel, 
zaplivaný pajzl, nebo útulný dům 
s příležitostí k setkání s mnohými, 
prostoupený sdílenou radostí? Máme to 
z velké části ve svých rukou!

A tak přidávám do kroku, těším 
se na radost z vánočního zastavení, 
radost z prakticky projevované lásky 
v darech a obdarovávání, radost z toho, 
že původ dávání vánočních dárků je 
v úžasném Božím daru nám. Vždyť 
Vánoce jsou připomínkou a oslavou 
toho, že náš Tvůrce poslal svého Krista 
(řecky Pomazaný), aby nás svým 
pobýváním mezi námi, a svojí sebeobětí 
přiblížil pravé podstatě a hlubině všeho 
Bytí. Tedy tomu, co či lépe koho 
označujeme lidským slovem Bůh.

A tak ze své „hospůdky“ kynu do té 
vaší, zvedám půllitřík a volám na zdraví! 
Veselé Vánoce a požehnaný nový rok.

Radim Žárský
Evangelický farář pro mládež

POHLEDY DO HISTORIE
1. sv. válka - čs. legie ve Francii

V době před 1. sv. 
válkou pracovalo ve 
Francii hodně Čechů 
a Slováků. Zaujímali 
zde velmi významná 
postavení.

Hned po začátku 1. sv. války začali 
se naši občané organizovat v rotě

Co se událo...

TENIS V ČERNILOVĚ?
Sportovní vyžití 

obyvatel a především 
mládeže se v naší obci 
omezuje vlastně pouze 
na fotbal. Několik žen 
úspěšně válčí s mnohem 
mladšími soupeřkami 

na volejbalových kurtech v okresních 
soutěžích. Ale co dál? V letošní zimní 
sezóně pořádá opět sportovní centrum K-
Triumf ve Velichovkách tenisový Davis 
cup. Do soutěže se odvážně přihlásili 
sportovní veteráni Jiří Baiger, Martin 
Novák, Jiří Patočka a Petr Adamíra 
pod hlavičkou Černilova. V prozatím 
odehraných zápasech zatím nepoznali 
pocit vítězství. Proti nim se postavili 
mnohem mladší hráči a především jejich 
soupeři mají mnohem lepší podmínky ke 
hře. Soupeř z týmu ČSOB se nás dotázal, 
kdeže v Černilově jsou  kurty.

Bohužel v naší obci toto sportovní 
zařízení chybí. Tenisové kurty 
mají mnohem menší obce (Libřice, 
Jílovice, Librantice...), nemluvě třeba 
o sportovním areálu ve Stěžerách. 
V současné době se bourá nevyužívané 
koupaliště, jehož údržba a provoz 
by byla nad finanční možnosti obce.  
Nestojí za zamyšlení vybudovat 
místo něho minimálně dva tenisové 
dvorce?  Zájemců o hru z řad mládeže 
i dospělých by se našlo jistě mnoho. 
Nestálo by zkoušku oslovit případné 
zájemce o vybudování sportoviště  
a domluvit podmínky výstavby a 
provozu? Není možné získat grant nebo 
dotaci pro obec na výstavbu kurtů? Další 
sportovní nabídkou můžeme alespoň na 
určitou dobu zvednout děti od počítačů, 
případně od posedávání v čekárnách. 
A tenisu se mohou věnovat v podstatě 
všechny věkové kategorie.

Josef Šolc

VÝLET HASIČŮ 
ZE SKALIČKY A SKALICE
Hasiči ze Skaličky a Skalice se 

spojili při uspořádání společného 
výletu dne 20. 10. 2007 a zúčastnili se 
spolu s rodinnými příslušníky exkurze 
do automobilky v Mladé Boleslavi a 

„Nazdar“. Protože ale cizinci ve Francii 
nemohli být příslušníky fr. armády, 
museli přejít do cizinecké legie v sev. 
Africe. Cizinecké legie zde chránily 
franc. kolonie. Po vstupu Francie do 1. 
sv. války byly cizinecké legie nasazeny 
do boje v Evropě a v jejich řadách 
bojovali i čs. legionáři.

19. prosince 1917 prezident 
Raymond Poinaré a premiér Georges 
Celenceau vydali dekret o vytvoření čs. 
vojska ve Francii podřízeného vedení 
zahraničního odboje T. G. Masarykem. 
Vznikl 21. a 22. pěší pluk. Byl umístěn 
na okraji města DARNEY – Tábor 
Kléber.

29. června 1918 franc. armáda jako 
první uznává právo Čechů a Slováků na 
území nezávislého státu v historických 
hranicích.

30. června 1918 Francie uznává 
Národní radu československou jako 
svrchovaný stát čs. vlády. Naši legionáři 
svedli těžké boje na západní frontě u 
Vande, Terčinu, Vouziéres.

Účast čs. legií v boji ve Francii 
připomíná památník „Legionář“, který 
byl postaven v roce 1930. 5,5 m vysoký 
pomník byl odhalen za účasti gen. 
Gouzauda, který v roce 1918 velel franc. 
IV. armádě, jejíž součástí byla i střelecká 
brigáda pod vedením plukovníka 
Philippa.

Nápis na pom-
níku dosvědčuje, 
že zde 21. a 22. 
pluky Čechoslováků 
d o b r o v o l n í k ů 
s nadšením obětova-
ly svoji krev za 
svobodu Česko-

slovenska a pro slávu a velikost drahé 
Francie.

Čest padlým hrdinům
… jak zákony kázaly nám!

Příslušníky franc. legií z Černilova 
byli br. Václav Lorenc – po válce měl 
obchod (železářství) a br. Adamíra 
z dolní části obce.

T. G. Masaryk se zabýval i otázkou 
přemístit ruské legie do Francie.

Výzbroj a výstroj legionářům ve 
Francii poskytla fr. armáda. Polní 
uniforma měla modrou barvu, modré 
barety, přilby.

Miroslav Kudyvejs
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výstavy motocyklů JAWA v obci 
Rabakov.  V sobotu ráno vyjel autobus 
s účastníky zájezdu směrem na východ 
od Mladé Boleslavi. V malé vesničce 
Rabakov se František Miclík spolu 
se synem Martinem věnují sbírce 
nejznámějšího výrobce motocyklů 
JAWA. Jeho sbírka je jedinečná 
obsahem, typovou ale i modelovou 
škálou. Jako by tušil, jak skončí výroba 
motocyklů této značky, ve své době 
na špici jednostopých vozidel nejen 
v Evropě, ale dalo by se říci i na světě. 
Majitel muzea začal proto po okolních 
vesnicích nakupovat nepoužívané 
červené stroje. Většinu z nich bylo 
nutné nejprve zrenovovat a přivést do 
původního stavu. Za pár let sesbíral 
několik desítek krásných a zajímavých 
strojů, které umístil v samostatné 
hale svého domu. Při prohlídce se 
nám Martin Miclík  věnoval, ochotně 
odpovídal na dotazy hlavně pánů a bylo 
cítit, že je zapáleným průvodcem svého 
muzea. Všichni  hasiči byli prohlídkou 
jednotlivých  motocyklů značky JAWA 
nadšeni. Obdivovali rovněž historický 
motocykl značky Čechie-Böhmerland, 
jediný, který do sbírky nezapadá. 
Takovým nadšencům přejeme hodně 
úspěchů v jejich činnosti. 

Návštěva muzea Škoda  byla 
naplánována na 13,00 hodin. A protože 
jsme měli čas, zastavili jsme se 
v příjemné hospůdce na  krátké posezení 
a oběd. Dále autobus pokračoval k městu 
Mladá Boleslav do muzea Škoda Auto. 
Technické muzeum zachycuje více než

stoletou historii závodu, který r. 
1895 založili pánové V. Laurin a 
knihkupec V. Klement. Původně 
to byla továrna na výrobu jízdních 
kol a motocyklů. V r. 1905 započala 
výroba automobilů. V muzeu 
jsou vystavena auta typů Škoda 
od počátku až do dneška. Na 
začátku  prohlídky jsme zhlédli 
film o počátcích výroby těchto aut 
a potom i nově budovaný areál 
výstavby automobilky. Průvodce 
nám dále ukazoval renovované 

jednotlivé typy automobilů od  těch 
původních až po nejnovější. V současné 
době automobilka vyrábí za rok až 500 
tisíc aut na objednávku, vybavených 
přímo na žádost kupujícího. Rovněž tato 
výstava nejvíce zaujala přítomné pány. 

Cesta pak pokračovala do Mnichova 
Hradiště, kde jsme měli naplánované 
posezení v hospůdce. Po dobré večeři se 
všichni přítomní pobavili, podiskutovali 
si a ve večerních hodinách jsme se 
vraceli příjemně naladěni do svých 
domovů. Výlet se vydařil. Děkujeme 
Obci Skalice za příspěvek na dopravu. 

SDH Skalice, Skalička 

HALLOWEEN V LIBŘICÍCH
Nepříliš rozšířený svátek pocházející 

z Ameriky u nás zatím nedosáhl velké 
popularity. Haloween je obdobou našich 
dušiček, které mají dlouhou tradici. 
V USA se na ty, kteří již nejsou mezi 
námi, vzpomíná 31. října. Ten den 
mají duše zesnulých nejblíž k nám 
živým, a to američané oslavují po svém 
(pro nás trochu zvláštním) způsobem 
- rozsvícenými dýněmi, maskami a 
bláznivými kousky.

Hanka Volterová si pro děti připravila 
dýně, obtisky (to kdyby náhodou dětem 
chyběla fantazie) a další nezbytné 
pomůcky na vydlabávání a šlo se na 
věc!

Před kabinami na fotbalovém hřišti 
v Libřicích si děti mohly vyzkoušet, 

jak se taková dýně 
dlabe a vyřezává. I při 
nevelké účasti - ale 
to možná bylo tím, 
že jsme podcenily 
reklamu a vypěstovaly 
málo dýní - se děti 
daly do práce. Nás v 
příštím roce čeká úkol 
vypěstovat na našich 

zahrádkách více dýní, aby si každé 
děcko tu svoji nejkrásnější mohlo s 
sebou odnést domů.

Za Český svaz žen v Libřicích 
Denisa Špatenková

VÝLETY DŮCHODCŮ ZE 
SMRŽOVA A HUBÍLESA 

Dne 19. 7. 2007 
jsme uskutečnili 
první letošní 
výlet důchodců. 
Navštívili jsme 
Hrubou Skálu, 
odkud jsme se 

vydali pěšky Myší dírou do lázní 
Sedmihorky. Procházka lesem ve 
skalách se těm zdatnějším moc líbila a 
kdo si na pěší túru netroufal, nastoupil 
do autobusu a jel pro ostatní do 
Sedmihorek. Tam jsme měli všichni 
velkou radost ze shledání a stavili jsme 
se na oběd v restauraci U prasete ve 
Vratislavicích. Řádně posilněni jsme 
popojeli do pivovaru KONRÁD. Ten 
slouží svému účelu ve Vratislavicích 
už od roku 1872. Po zhodnocení 
pivečka jsme pokračovali na zámek ve 
Frýdlantu, kde jsme byli překvapeni 
množstvím exponátů a obdivovali věž 
zvanou „Indica“, vysokou 60 m. Poté 
jsme dojeli do Baziliky Navštívení 
Panny Marie v Hejnicích a výlet skončili 
v nejmenované restauraci, kde jsme 
si museli jídlo roznést a pivo natočit, 
protože pan nájemce „neměl lidi“. Přesto 
se všem výlet líbil a dne 23. října 2007 
jsme se sešli u autobusových čekáren, 
abychom absolvovali výlet druhý. 

Jeli jsme opět autobusem Dopravního 
podniku Hradec Králové s řidičem 
panem Gnolem – děkujeme mu za 
bezpečnou a klidnou jízdu, trpělivost 
a ochotu vyhovět. Tentokrát byly naší 
první zastávkou Krňovice, kde jsme 
si prošli skanzen staveb Polabí, viděli 
jejich zařízení i jednoduché hospodářské 
stroje a nářadí a sdělovali si, co mnozí 
z nás dodneška doma používáme. Další 
zastávkou byl zámek v Doudlebách 
nad Orlicí. Při cestě do Kunvaldu jsme 
se podívali na maketu hromosvodu 
u rodné chaloupky Prokopa Diviše 
v Helvíkovicích. 

V Kunvaldu jsme postáli u sochy 
Jana Ámose Komenského a u domu 
„Na sboru“, kde se scházela jednota
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bratrská, která byla založena právě 
v Kunvaldu v roce 1457. O kousek dál si 
mnohý pohladil kmen staré lípy – ve výši 
1 metru je její obvod téměř osm metrů. 
Pověst praví, že si tu při odchodu z vlasti 
J. Á. Komenský nabral s sebou českou 
zem pomocí lipových proutků. Ty tam 
zanechal a vyrostla z nich tato přes 450 let 
stará lípa. V Bartošovicích jsme obědvali 
a pak se zajeli podívat na Zemskou bránu. 
Zde říčka Divoká Orlice dělí území Čech 
a Polska. Dalším obdivovaným místem 
byl kostel Panny Marie Nanebevzaté 
v Neratově. Kostel 
byl silně poškozen 
10. 5. 1945 po zásahu 
střelbou z pancéřové 
pěsti Rudé armády. 
Chátral a až v roce 
1991 se tu opět 
konala pouť, a to 15. srpna - jako 
máme u kapličky ve Smržově. V roce 
1992 byl kostel zapsán do Státního 
seznamu památek a začala se psát jeho 
nová historie. Římskokatolická farnost 
Neratov a Sdružení Neratov provádí jeho 
obnovu. V roce 2006 byl kostel zastřešen 
a jeho střecha je skleněná. Zde si každý 
z nás uvědomil, jak moc se dokáže, 
když pár nadšenců usiluje o dobrou 
věc. Odjíždíme odtud přes pohádkově 
zasněženou Deštnou do salonku motelu 
Skalka na večeři při české muzice. Za 
tyto pěkné zážitky děkujeme Obecnímu 
úřadu ve Smržově, který pokračuje 
v tradici finanční podpory akcí důchodců. 
Dík patří zejména starostovi panu Ing. 
Machátovi a místostarostce paní JUDr. 
Kláskové.

Zájezdy připravil „přípravný výbor“ 
Binarová Bohumila, Fikr Josef, Vít 
Jaroslav a Veselý Miroslav, kteří už 
chystají setkání důchodců obou obcí. To 
se uskuteční do konce letošního roku. 
Termín bude všem včas oznámen.

VÝLOV RYBNÍKA U VRBIČEK 
V sobotu 20. října se konal ve 

Výravě výlov rybníka u Vrbiček. Přes 
mírně nepříznivé počasí (foukalo a bylo 
chladno) se sešlo hodně lidí z vesnice 
i okolí. Někteří zvědavci se přišli 
jenom pokoukat, někteří si i nějakou 
tu rybičku koupili. Akce se zdařila, a o 
to, aby neměli rybáři a všichni ostatní 
hlad a mohli se zahřát i něčím teplým, 
se postarala pí. Mgr. Hrubá z naší 
hospůdky.

Iva Komínková

SETKÁNÍ VÝRAVSKÝCH SENIORŮ
V sobotu 3. listopadu se v odpoledních 

hodinách sešli naši výravští senioři v 
Hospůdce u Hrubých. Mimo malého 
pohoštění,které pro ně bylo připraveno, 
měli možnost shlédnout natočené 
záznamy z různých společenských a 
sportovních akcí, které se ve Výravě 
konaly v minulých letech. Pro dobrou 
náladu jim zahrál na harmoniku p. 
Cejnar z Černilova, kterého doprovázel 
jeho vnuk na housle. V příjemném 
prostředí si všichni zavzpomínali,mnozí 
i zazpívali a už se všichni těší na další 
setkání.

Iva Komínková

narozeninový! Už ve dveřích Sokolovny 
mi bylo podezřelé, co to nesou tety za 
divné krabice, 
ale hned po 
k r á s n é m 
c v i č e n í č k u 
tety Petry, 
jsem to 
odhalila. Byly 
to narozeninové dorty a hned tři! Slavili 
jsme první dvorečkový rok. Zatímco se 
maminky dojatě poplácávaly po zádech, 
my jsme se vrhli na dortíky a trošku 
jsme je zpracovali ručičkama, protože 
tak chutná dort nejlépe. Když nás 
mamči umyly, vrhli jsme se na hračky 
a dvorečkovskou hatlapatlatštinou jsme 
si v klidu, bez maminek, vyprávěli svoje 
prázdninové zážitky. Maminy měly totiž 
na práci výrobu podzimních dekorací. 
Hrozně se do toho zabraly a moc jim to 
šlo. Domů se nikomu nechtělo. Ach jo, 
zase týden těšení! 

Týden na to jsme vyrazili do 
lesa na houby. Na sraz v Divci jsme 
s maminkou a tetou Petrou s Kubou 
dojeli jako první. Čekali jsme jenom 
chvíli, když jsme na silnici od Černilova 
viděli přijíždět svatební kolonu. No 
jasně, nebyla to svatební kolona, byla 
to kolona dvorečkovská. Tety bravurně 
zaparkovaly vozidla, vypakovaly děti a 
kočárky a už se šlo. V lese jsme  našli 
spoustu hub, u kterých maminky volaly 
„tu néééé“ a maličko hub, u kterých 
volaly: „tu jóóó“. Ty nééhouby se 
mi tedy zamlouvaly víc, byly krásně 
červené s puntíky, no ale mamka 
řekla, že ty sbírat nebudeme, tak jsem 
poslechla. Výlet to byl ale parádní, 
proběhli jsme se, zaházeli šiškami a 
hlavně jsme se pěkně v klidu nasvačili. 
Jediné, co se nepovedlo, bylo nechtěné 
vystrašení pana houbaře s čepicí a 
velkým košem. Vylezl z lesa, uviděl nás 
a zase rychle skočil do křoví. Snad se mu 
nic nestalo. J

Ze života spolků

DVOREČKOVSKÉ NOVINY
Dvoreček má narozeniny, 
my máme přání jediný...

Ahoj všem, které 
zajímá Dvoreček! Tady 
je zpráva od Eminy, 
která zase nesměla u 
žádné akce Dvorečku 
chybět J 

Nevím, jak ostatní děti, ale mě 
připadala ta letní přestávka docela 
dlouhá. Dvoreček totiž držel v prvním 
roce letní prázdniny. Rozhodly to tak 
maminy, ale musím říct, že to bylo o 
nás bez nás. Příští rok se uvidí (pošleme 
jim petlici za Dvoreček bez prázdnin; 
babička určitě nějakou petlici má)! 
Zkrátka, celé prázdniny jsem se těšila, 
až mamka zase večer řekne: „A kdo 
si nevyčistí zuby, ten nejde zítra na 
Dvoreček!“  Čekala jsem a čekala a 
konečně jsem se dočkala. Bylo pondělí, 
mamka řekla očekávané zaklínadlo 
a já si čistila zuby  hroooooozně 
dlouho. Mamince bylo nad slunce 
jasné, že JÁ teda na Dvoreček jdu. 

V úterý 25.9. jsme se sešli na 
prvním poprázdninovém Dvorečku. 
Byla to pohodička – zpíváníčko,  
povídáníčko o prázdninách a 
sklá-dáníčko z papíru (tentokrát 
jsme se naučili skládat prasátka).  
To byl takový klidný, zahřívací 
Dvoreček.

Za to ten příští, už říjnový 

     str. 14           Zpravodaj obcí Mikroregionu Černilovsko   Prosinec 2007               



Další úterý jsme s mamkou hrály 
cestou do Dvorečku naši oblíbenou hru 
„utíkej co nejrychleji, jdeme pozdě“ a 
ještě jsme přitom sbíraly listí. Přišly jsme 
pozdě, v šatně už bylo úplně plno, ale 
listí jsme měly. Potom, co jsme si s tetou 
Petrou zatancovali „Šla Nanynka“, „Šel 
zahradník“, „Had leze“ a další tanečky, 
nám teta Bohdana ukázala, na co 
budeme dneska potřebovat to nasbírané 

listí. Tak to si teda 
představte, rozdala 
nám krásné bílé 
ubrousky a naším 
úkolem bylo 
namalovat barvy 
na nasbírané listí 
a pak to otisknout 

na ten bílý ubrousek. To jste neviděli, 
jakou z toho měly mamky radost! No, 
fakt tomu nerozumím, když doma něco 
otisknu na ubrus, tak mě rozhodně nikdo 
nechválí. 

Další úterý jsme začali říkankami a 
musím říct, že teta Petra jich uměla daleko 
víc, než znám já. Mám takové podezření, 
že si je vymýšlí sama! Pak přijela paní 
teta Katka z Třebechovic  a mamky na nás 
chtěly vyzkoušet novinku. Aby si mohly 
nerušeně poslechnout přednášku tety 
Katky o nás dětech, vytratily se potichu 
po schodech nahoru a nás si nechaly 
hrát s tetou Janou a několika dalšími 
maminkami dole. My jsme ten podfuk 
ale brzy prokoukli a vymysleli jsme 
hru „Vyřvi si svoji maminku“. Někdo 
z nás začal šíleně brečet pro maminku 
a my ostatní jsme napjatě čekali, jestli 
se objeví ta správná mamina. Zkoušeli 
jsme všechny druhy pláče od kňourání 
po řev, ale mamky nás poznávaly zcela 
neomylně. Postupně jsme dostali většinu 
maminek z přednášky dolů. Já jsem tam 
teda mamku nechala, vždyť už jsem 
velká! Mamča měla velkou radost, 
jednak z té „úžasně zajímavé“ přednášky 
a jednak ze mě, že jsem taková šikula. 
Uvidíme příště J

Poslední říjnové úterý jsme si poprvé 
vyzkoušeli zpívání s kytarou a šlo 
nám to s tetou Janou opravdu báječně. 
Perfektní kapela! A pak jsme si hráli 
na pekaře. Zdobili jsme s maminkami 
perníkové dráčky, které upekla teta 
Bohdana. No úplně lehké to nebylo. 
Na konci Dvorečku jsme chtěli využít 
toho, že jsme byli všichni pěkně ulepení, 
a nechtěli jsme se pustit, abychom 
nemuseli domů. Ale mamky nás umyly 
adomů jsme museli.

Pozn. maminy: Emča Vám popsala, 
co všechno jsme na Dvorečku stihly od 
25. 9. do 13. 11. 2007. Kromě toho, že 
jsme se naučili nové písničky a tanečky 
pod vedením Petry Moravcové, a že 
jsme se kreativně vyřádily při vytváření 

podzimních dekorací pod vedením 
Petry Michálkové, jsme vyslechly 
také 2 přednášky. Za první děkujeme 
psycholožce Kateřině Čapkové z 
Třebechovic, která nám přednášela o 
sourozeneckých konstelacích; druhou 
přednášku měla perfektně připravenou 
Bohdana Pavlová na téma Neurologická 
onemocnění u dětí. Oběma moc díky. 
Poděkování posílám také Janě Žárské, 
která pro Dvoreček dělá tolik, že to ani 
není možné vyjmenovat. J 

Následující program Dvorečku:
4.12. Mik, Miku, Mikuláš

11.12. Cvičeníčko
Výroba svícnů na vánoční stůl

18.12. Vánoční besídka

8.1. Tanečky
Krajky

15.1. Zpíváníčko
Dvorečková kuchařka – zdravé 
svačinky

22.1. Dětský ples v karnevalových 
maskách

29.1. Cvičeníčko
Ozdobné řetězy z barev na sklo

První černilovská
drakiáda (nelétací)

Dne 10.11.2007 proběhla v Černilově 
První nelétací černilovská drakiáda. 
Byla to pro náš Klub rodičů Dvoreček, 
který celou akci organizoval,  taková 
malá premiéra. Zkusily jsme si, jestli 
dokážeme zorganizovat větší akci pro 
věkově širší skupinu dětí. Musím říct, že 
mě samotnou překvapilo, s jakou vervou 

První listopadový týden jsme 
si zase pěkně zatancovali. Protože 
pak měla následovat přednáška, byli 
jsme ve střehu, aby nám mamky zase 
nefoukly někam pryč, protože my 
chceme taky slyšet něco nového. Ale 
mamky to vůbec nezkusily, a tak jsme 
poslouchali společně tetu Bohdanu, 
která nám povídala o tom, jak můžou být 
některé děti nemocné. Bylo to móoooc 
zajímavé. Nejvíc se mi líbilo, že když 
bych byla nemocná, může být maminka 
v nemocnici se mnou. To je moc dobře, 
já se totiž doktorů trochu bojím. Po 
přednášce už se všechno točilo kolem 
plánované Drakiády. Hlavně se tipovalo, 
jaké počasí nás v sobotu čeká a teta Jana 
vymyslela, že by se v nejhorším případě 
Drakiáda uspořádala v sokolovně! No a 
v sobotu asi přišel ten nejhorší případ, 
protože po obědě jsme s mamkou, 
bráchou, taťkou a naším krásným 
Duhovým drakem vyrazili místo na pole 
do sokolovny. Jako nejhorší případ mi 
to nepřišlo. Bylo tam příjemně teplo a 
upřímně řečeno, nebyla jsem si jistá, že 
by ten náš drak vůbec lítal. Sešlo se nás 
tam opravdu hodně – 31 soutěžících a 
bylo to prima. Všichni jsme si vysoutěžili 
spoustu dárečků a dostali jsme také 
Pilotní průkaz, se kterým můžeme za 
rok draka venku opravdu pouštět. Tak 
uvidíme, snad to za rok vyjde. 

Poslední dvoreček, o kterém vám 
chci napsat, byl dnes. A byl to pěkně 
vypečený Dvoreček. Nejdříve nás teta 
Petra naučila několik nových písniček. 
Nejvíc se mi líbila písnička o tom, jak 
si zvířata mezi sebou povídají, ta nám 
šla báječně. Ještě bych tam přidala 
sloku: Děti, děti, jak si vlastně povídáte, 
děti, děti, jako máte řeč? Patláma, 
hatláma, patláma,… No a pak jsme 
dělali „vypečená 
trička“. Nejdřív 
jsem vůbec 
nechtěla dětem 
ukázat moje 
vypečené tričko, 
které jsme dělaly 
s  m a m i n k o u 
už doma, ale nakonec mě mamka 
přemluvila.  Mamka všem vysvětlila, 
jak se s nafukovacími barvami pracuje 
a já jsem dětem ukázala, jak se v těch 
krásných výtvorech mají nosit! Nikomu 
to neříkejte, ale já v něm chodím i spát. 
Tak ahoj příště. 

Emina
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Mladá Fronta za časopisy pro děti 
a rodiče,  firmě Mona – paní  Monika 
Machová za poskytnutí výtvarných 
pomůcek, rodině Urbanových, 
Horákových, Moravcových za zakoupení 
dárků pro vítěze. Dále děkujeme Vojtovi 
Šůstkovi za zapůjčení audiotechniky, 
Martinu Moravcovi za přípravu krásných 
plakátů a pilotních průkazů, bratrům 
Jelínkovým za ochotu zpestřit dětem 
program ukázkou leteckých modelů a za 
nápad s bonbónovým deštěm z letadla 
(doufám, že se podaří zrealizovat za 
rok J), černilovským hasičům za 
připravenost účastnit se venkovní 
Drakiády,  sestrám a sestřenicím 
Kupkovým, které nám pomohly při 
organizaci soutěží pro děti, Báře 
Šůstkové a Verče Urbanové za perfektní 
zvládnutí registrace účastníků, MUDr. 
Romanu Šafránkovi za zdravotní dozor, 
ZŠ Černilov za zapůjčení startovních 
čísel a školní jídelně za zapůjčení barelu 
na čaj. A pak je tu celá řada maminek, 
které k realizaci Drakiády přispěly 
obrovským dílem: děkuji Bohdaně 
Pavlové za napečení perníků – dráčků 
pro účastníky Drakiády, Ireně Cholastové 
za vytvoření krásného drakiádového 
transparentu, Nikole Hronešové za 
přípravu a vymyšlení dětských soutěží, 
Janě Žárské za organizaci celé akce, za 
nápad neodvolat Drakiádu a uspořádat 
jí v Sokolovně. Dík patří i ostatním 
maminám, které pomáhaly pytlíkovat 
odměny pro děti, připravily výtvarný 
koutek, zdobily perníčky a přišly s řadou 
nápadů. Děkuji také našim manželům a 
partnerům, kteří k našemu „vrtochu“ 
přistoupili profesionálně, respektovali 
náš „ženský“ přístup a všemožně se 
snažili nám pomoci. A nakonec mé 
poděkování patří všem zúčastněným 
dětem za jejich krásnou bezprostřednost, 
díky níž je každá taková akce pro nás 
dospělé neopakovatelným zážitkem.

Za Dvoreček Jana Horáková

Další fotografie naleznete na str. 27.

FOTBALOVÝ PODZIM 
FK ČERNILOV

V srpnu zahájil 
nový ročník 2007-
08 náš fotbalový 
oddíl po veleúspěšné 
předchozí sezóně 
trochu s obavami. Po 
roční přestávce jsme 

do okresních i krajských soutěží nasadili 
sedm družstev. Obavy vzbuzoval nově 
přihlášený celek mladších žáků, kde nám 
chybí nejstarší ročník 95. Z loňského 
přeborníka okresu ve starších žácích 
přešla do dorostu hlavní osa a panovaly 
obavy, zda starší žáci odehrají soutěž 
v dostatečném počtu hráčů. Největší 
otazník se vznášel nad účinkováním A-
mužstva v druhém roce působení v kraj-
ském přeboru. A jak to tedy dopadlo?

Mladší elévové v loňské sezóně 
vybojovali titul okresního přeborníka. 
Jejich následovníci měli těžký úkol 
navázat výsledkově, ale  především herně 
na jejich výkony. Pod vedení noviců na 
trenérských postech Slávka Horáka a 
Viktora Kadaníka  se jim to podařilo. 
Po podzimní části obsazují 3. příčku 
tabulky. Herní projev je velice dobrý a 
opravdu se vyplatí si v neděli dopoledne 
vyšetřit čas a shlédnout snažení našich 
nadějí. Mužstvo táhne nejlepší střelec 
všech okresních soutěží Lukáš Daněk 
(autor 51 branek), v brance se opírá o 
jistotu Jakuba Žaby. Obranu organizuje 
Hynek Horák, výkony překvapovali 
Jan Drešer a Miroslav Rejnek, stabilní 
oporou v záloze je Jan Žaba, prosazují se 
i další z mladších ročníků Martin Flégl a 
Tomáš Kadaník.

Do starších elévů přešel  silný ročník 
1998 spolu s trenéry Radkem Imlaufem 
a Ladislavem Kundrtem st.. A zde spolu 
s o rok staršími spoluhráči potvrzovali 
svoji kvalitu. Do jarní nadstavby o 
první až osmé místo odstartují z první 
pozice. Je potěšitelné, že mnozí z hráčů 
se nebojí hrát v kategorii mladších žáků, 
kteří již hrají na velkém hřišti. Střelecké 
schopnosti Aleše Roubala (loňského 
nejlepšího střelce v této kategorii a vede 
střeleckou tabulkui letos), mravenčí 
práce nenápadného Michala Šmieda, 
výkony jejich mladších kolegů Tomáše 
Lamly, Ladislava Kundrta, Petra 
Panenky a dalších dokazují, jak se 
nám znovu vyplácí systematická práce 
s těmi  nejmladšími.

jsme se do té akce pustily. Šikovných 
rukou a schopných organizátorek je na 
mateřské opravdu hodně, navíc se nám 
podařilo oslovit i řadu sponzorů, kteří 
nám pomohli a umožnili obdarovat děti 
na Drakiádě krásnými dárky. Špatným 
se ale ukázalo zvolení termínu. Týden 
před konáním Drakiády už bylo jasné, 
že počasí nám pravděpodobně přát 
nebude. I když jsme do poslední chvíle 
doufaly, že budeme opravdu létat venku, 
sobotní dopolední sněžení s deštěm 
nás přesvědčilo, že přišla chvíle 
improvizace a je potřeba celou akci 
přesunout do sokolovny. Dopoledne 
proběhla internetová smršť nápadů, 
jak změnit venkovní Drakiádu na 
vnitřní a je s podivem, že jsme téměř 
všechny nápady dokázaly do 14 hodin 
připravit. Pak přišla chvíle napětí, zda 
vůbec nějaké děti přijdou, ale když 
bylo ve 14 hodin zaregistrováno 31 
soutěžících (jednotlivců, dvojic i celých 
rodin), spustili jsme Drakiádu se vší 
parádou. Draci, kteří se promenádovali 
sokolovnou, byli opravdu nápadití a 
krásní a jejich nosiči – děti při soutěžích 
o získání Pilotního průkazu předvedly, 
jak jsou šikovné a že se žádné disciplíny, 
i když netradiční, nezaleknou. Nakonec 
byli všichni obdarováni a dočkali se i 
„Bonbónového deště“.

Při úklidu sokolovny jsme propadly 
radosti z povedené akce, ale jasně jsme 
si uvědomily, že pokud by nám tolik 
lidí nevyšlo vstříc, nebylo by vůbec 
lehké podobnou akci uspořádat. A proto 
mi dovolte jménem klubu Dvoreček 
poděkovat všem jmenovitě: děkujeme 
naší odborné porotě – paní Alici 
Horákové, Evě Skákalové a Tomáši 
Hejtmánkovi, našim sponzorům: firmě 
Mlýny Voženílek za dárky pro vítěze 
a za koláče, které všem zúčastněným 
přišly k chuti, firmě Hora Mont s.r.o. za 
zajištění dopravy a za dárky pro vítěze, 
nakladatelství 
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Mladší žáci naopak doplácejí na 
dvouroční mezeru v ročnících 1994-
1995. Právě ročník 1995 by měl táhnout 
tuto kategorii. Ale na počátku sezóny 
nemělo trenérské duo Petr Ličman a 
Aleš Roubal st. k dispozici jediného 
hráče tohoto ročníku. K zápasům tedy 
nastupoval kádr, kde nikdo z hráčů neměl 
zkušenosti z velkého fotbalu. V průběhu 
podzimu dostalo družstvo výraznou 
posilu. Martin Daniš starší  posílil 
trenérský tandem svými zkušenostmi 
ze Slávie Hradec Králové. Martin 
Daniš mladší výrazně pozvedl herní 
projev mladších žáků, kteří v závěru 
sezóny dosáhli několika výborných 
výsledků. Jistotu v bráně představuje 
Michal Hofman, své si uhráli Jakub 
Dolejší, Lukáš Pražienka a Libor Pánek. 
Ročník 1997 který patří do ještě do starší 
přípravky, reprezentují 
Aleš Roubal, David 
Ličman a Michal 
Šmied. Fotbalově 
vyzrálí Ladislav 
Kundrt a Tomáš 
Lamla jsou ještě o rok mladší. A za 
odvahu s kterou šli do neznáma zaslouží 
pochvalu oba trenéři.

Po odchodu silného ročníku 
1992 do dorostu nakonec trenéři 
Radek Matoušek a Martin Vávra dali 
dohromady velmi silný celek. Potěšil 
návrat Lukáše Salavce do branky, 
stabilní výkony v obraně se prezentoval 
Ondřej Králík, Oldřich Drahorád i 
Pavel Pavlík, fotbalovou šikovností 
Tomáš Zelenka, David Volter a Adam 
Bouchal. Patrik Čapek patří k nejlepším 
střelcům soutěže a kapitán Jan Filip si 
svými výkony říká na jaře o vyzkoušení 
v dorostu. I když v některých zápasech 
byla branka jejich soupeřů jako zakletá, 
obsazují po podzimu starší žáci druhé 
místo, když získali stejný počet bodů 
jako vedoucí Skřivany.

Kategorii dorostu tvoří silné ročníky 
1989 až 1992. Charizmatický trenér 
Jiří Štěnička, kterému pomáhali Luboš 
Kittner a Luděk Pešava starší, před 
sezónou řešil problém velmi početného 
kádru. O tuto starost ho připravila situace 
v A a B mužstvu. Již na jaře nastupovali 
za A-mužstvo Martin Hryzlík  a Tomáš 
Urban, do B-mužstva byli přeřazeni 
Tomáš Schwarzer, Martin Holeček a 
Lukáš Voltr. Letní přípravu absolvovali 
a A-mužstvem i Luděk Pešava a Jiří 
Havlas mladší. Za zmínku stojí přístup 

brankáře Jana Maléře, který několikrát 
stihl v jeden den odchytat výborně zápas 
za dorost a B-mužstvo. Přes všechna 
tato oslabení znovu dorost hraje špičku 
krajské soutěže a po polovině sezóny 
se po zásluze vyhřívá na druhé příčce 
tabulky. Zkušení Petr Klos, Jiří Havlas 
mladší, Pavel Petrásek, Libor Hynek, 
našli společnou řeč s nastupujícím 
mládím reprezentovaném Jakuby 
Huškem a Jiroutem, Martinem Štěničkou 
a Ondřejem Šrámkem. I když v mužstvu 
chybí výrazný tahoun, výkony levého 
záložníka Petra Hejzlara by neměly 
uniknout pozornosti trenérů dospělých.

B-mužstvo se v minulé sezóně 
zachránilo ve III.třídě na poslední 
chvíli. Rovněž začátek podzimu nevěštil 
pro svěřence Petra Benáka a Rudolfa 
Krále nic dobrého. Většina hráčů měla 
letní přípravu nulovou, a tak první 
zápasy podle toho vypadaly. Postupně 
se herní projev a výsledky zlepšovaly, 
i když sousedské derby s Libřicemi 
jsme tradičně nezvládli. Přesto, že na 
podzim béčku nepomáhali hráči áčka 
a tréninková morálka nebyla nejlepší, 
obstála naše rezerva v soutěži se ctí. 
Mužstvo je věkově dobře poskládáno, 
zkušenost dodávají veteráni Petr Hrubý, 
Radek Imlauf a Roman Langner, mužstvo 
tmelí střední generace reprezentovaná 
Davidem Šolcem a fotbalovým 
myslitelem Lubošem Veselovským, 
mládež zastupují Pavel Fibiger, výravští 
hasiči Jan Hrubý, Kamil Králík  a již 
zmiňovaní dorostenci. Nejlepšími střelci 
béčka jsou Pavel Jukl a Jan Hrubý a i 
jejich góly pomohly k slušnému 6.místu 
po podzimu. Mnozí z kmenových hráčů 
mají při větší píli předpoklady prosadit 
se v A-mužstvu.

Pomys lnou 
třešničkou na 
dortu každého 
f o t b a l o v é h o 
klubu je A-
mužstvo. Ovšem 
před novou 
sezónou to 
naším mužstvem 

nevypadalo příliš růžově. Ze zdravotních 
důvodů skončil výborný a zkušený trenér 
Oldřich Bartek. Za pět minut dvanáct se 
mužstva ujal ing. Ernest Seifert. Do 
vínku dostal následující stav – odchody: 
exligový Richard Jukl ukončil aktivní 
fotbalovou činnost, dále v Černilově 
skončila fotbalová včelička Michal 

Černý, s fotbalem skončil dlouholetý 
kapitán Daniel Svatoň (nakonec odešel 
na hostování do Libčan), hostování 
u k o n č i l 
Erik Svatoš, 
do Libčan 
p ř e s t o u p i l 
d ů r a z n ý 
ú t o č n í k 
Pavel Kuta 
a v průběhu 
p o d z i m u 
bohužel odešel na Probluz Aleš Blažek. 
A příchody: Martin Šmíd z Olympie 
Hradec Králové a Lukáš Vik z Myštěvse. 
Tedy pasiva silně převyšovala aktiva. 
Příležitost tedy hojně dostávali naši 
odchovanci. Stabilně nastupovali 
Jiří Havlas mladší, Martin Hryzlík a 
Tomáš Urban, dalšími členy kádru byli 
Michal Hlína, Radovan Hypš a Martin 
Novák. Přes oslabení začátek podzimu 
nevypadal výsledkově  vůbec špatně. 
Potom přišlo několik nepodařených 
zápasů a až závěr podzimu udržel 
naše mužstvo mimo sestupové příčky. 
Jaro však bude hodně těžké. V kádru 
je mnoho talentovaných hráčů, ale 
pro krajský přebor je potřeba zkušené 
hráče, což dokazovali skvělými výkony 
další bývalý ligista Martin Barbarič 
a televizní hvězda Josef Maryanďuk 
(televizní „Borec nakonec“). Nejlepším 
střelcem se stal Martin Škoda, svými 
výkony nezklamali ani bojovníci Daniel 
Zumr a Andrej Suchov, ani tvořivý 
záložník Tomáš Petera.

V kádru je mnoho talentovaných 
hráčů, ale pro krajský přebor je potřeba 
zkušené hráče, což dokazovali skvělými 
výkony další bývalý ligista Martin 
Barbarič a televizní hvězda Josef 
Maryanďuk (televizní borec nakonec). 
Nejlepším střelcem se stal Martin 
Škoda, svými výkony nezklamali ani 
bojovníci Daniel Zumr a Andrej Suchov, 
ani tvořivý záložník Tomáš Petera.

Posledním družstvem oddílu (ovšem 
ne podle významu) je přípravka. 
Každý rok se na podzim tvoří základ 
nových adeptů, kteří na jaře vyběhnou 
ke svým prvním zápasům. Ovšem již 
letos se prosadili do mužstva mladších 
elévů Tomáš Kadaník a Štěpán Jukl. 
Přestože se ve většině oddílů potýkají 
s nedostatkem dětí, u nás to zatím zdá 
se nehrozí. Přesto uvítáme další adepty 
fotbalového umění. Tréninky od nového 
roku budou v tělocvičně školy každé 
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úterý od 16.30 hodin. Rodiče mohou 
přihlásit své děti především ročníky 
2000-2002 u trenéra přípravky Josefa 
Šolce.

Na závěr podzimu můžeme polovinu 
sezóny 2007-08 hodnotit vcelku kladně. 
Na jaře se vrátíme k zápasům A-
mužstva v neděli a věříme, že na naše 
zápasy bude chodit více diváků. Těm 
věrným chceme poděkovat za podporu. 
Děkujeme i všem, kteří se jakýmkoliv 
způsobem zasloužili v roce 2007 o 
fungování oddílu. Všichni funkcionáři a 
trenéři tuto činnost vykonávají ve svém 
volném čase a jedinou jejich odměnou 
jsou výkony a výsledky našich borců. A 
proto si přejme, aby v novém roce 2008 
jsme dostávali odměn co nejvíce.        

Josef Šolc, jednatel FK Černilov

HASIČI ČERNILOV 
„Pravděpodobně 

šlo o malé tornádo, 
což je jev v tomto 
období a našich 
zeměpisných šířkách 
hodně výjimečný,“ 
prozradil nám Dušan 
Čičman z Českého 

hydrometeorologického ústavu v Hradci 
Králové.

Úvod článku z Hradeckých novin 
z 19. září 2007. Co to znamenalo pro 
černilovské hasiče? 

Jsou čtyři hodiny odpoledne 18. září 
2007. Obloha se zatahuje a přichází 
krátká dešťová přeháňka doprovázená 
silným větrem, vše netrvalo deset minut. 
Vzápětí už zvoní mobilní telefony 
členům zásahového družstva. Výjezd.

Dle pozdějšího zjištění tornádo 
začalo vznikat v oblasti Lázní Bělohrad 
kolizí vzdušných mas s rozdílnou 
teplotou,  rychlostí a směru větrů. 
Odtud se ve výšce blížilo k Černilovu, 
kde se přiblížilo k zemi a začalo škodit. 
Nepravidelně se přibližovalo k zemi a 
zase zvedalo. Vzduchem létaly odpadky, 
ale i vzrostlé tuje. Za Černilovem ztratilo 
sílu a rozplynulo se.

První místo zásahu. Z místní 
komunikace odklízíme  trosky střechy, 
no trosky, celou střechu strženou 
z řadového domku v sídlišti Za 
Valáškovými. Plochou střechu tornádo 
doslova vyrvalo z domu včetně kotvení, 

konstrukce, střešního okna a části atiky, 
pohodilo ji na vozovku patnáct metrů 
od budovy. Naštěstí nikdo nešel kolem. 
Ještě během úklidu část zásahového 
družstva odjíždí na druhé místo. 
Rodinného domku a polámaná smuteční 
vrba hrozící spadnutím nalomených 
větví. Sílu tornáda dokumentuje komín 
na objektu přetočený „do vývrtky“ a 
spousta tašek rozházených na dvoře. 
Lezecké družstvo likviduje zbytky vrby, 
které ohrožují majitele a okolí. Černilov 
začíná být populární, natáčí zde čtyři 
televizní štáby. Zhruba po třech hodinách 
zásahu se vracíme na základnu. Střecha 
odklizená, řadový domek s pomocí 
sousedů provizorně zastřešen plachtou, 
větve vrby odřezány, na rodinném 
domku se pokládají náhradní tašky.

Provedeme údržbu a doplnění 
techniky,  s pozdravem „Ať už se dneska 
nevidíme“ odcházíme domů. Bohužel ne 
nadlouho. Ve večerních hodinách znovu 
poplach. Tentokrát vážná dopravní 
nehoda mezi Libřicemi a Černilovem. 
Čelní srážka dvou vozidel. Provádíme 
vyproštění osob, poskytujeme první 
pomoc, přijíždějí sanitky a profesionální 
kolegové z Hradce Králové. Výsledek 
dvě těžká zranění, jedno lehké. Druhý 
den se dozvídáme, že jeden z těžce 
zraněných po převozu do nemocnice 
umírá.

Jeden článek v novinách a co se za 
ním může skrývat.

Poděkování

Sbor dobrovolných hasičů Černilov 
děkuje všem svým členům za činnost, 
kterou vykonávají pro sbor. Děkujeme 
Obecnímu úřadu v Černilově a 
obecnímu zastupitelstvu za podporu 
naší činnosti a nemalé materiální částky 
jdoucí na vybavení a činnost zásahového 
družstva.

Všem lidem přejeme šťastné a 
klidné prožití vánočních svátků a 
mnoho zdraví v roce 2008.  

Vaši černilovští hasiči.

Oprášeno z kronik

ZAPOMENUTÁ HISTORIE 
ČERNILOVSKÉHO ŠKOLSTVÍ
(ČÁST DRUHÁ, 1713-1790)

Čern i lovskou 
školu jsme opustili 
v době, kdy se 
začaly konat 
přípravy na stavbu 
nové školní budovy. 
Rok 1713 však 

můžeme s trochou nadsázky považovat i 
za začátek nové éry školství všeobecně, 
neboť tehdy podepsaná pragmatická 
sankce umožnila pozdější nástup Marie 
Terezie, proslavené reformátorky 
školství. Roku 1774 byl vydán 
Všeobecný školní řád, vypracovaný 
známým pedagogem Johannem Ignácem 
Felbigerem. Kromě šestileté školní 
docházky, která však zvláště zpočátku 
nebyla dodržována, byly zavedeny 
základní (elementární) školy trojího 
druhu: triviální, hlavní a normální. 
V triviálních školách, zřizovaných ve 
městech i na venkově, mělo být dětem 
„přednášeno náboženství nebo jeho 
dějiny, jakož i mravouka, poznávání 
písmen, slabikovaní a čtení tištěných 
a psaných textů, kurentové písmo, 4 
druhy početního umění a jednoduchá 
trojčlenka. Nebude zapomenuto ani 
na poučení o tom, jak spravovat své 
záležitosti a vést své hospodářství.“ 
Součástí výuky byl také zpěv: „Kantoři 
a regenti kůru, kteří se dosud věnovali 
jen hudbě, mají odnynějška tomuto 
předmětu vyučovat i děti.“ Vyučování 
náboženství bylo naproti tomu nadále 
svěřeno farářům. Po ukončení školní 
docházky byly pro odrostlejší mládež 
zřizovány při školách nedělní opakovací 
hodiny. 

V roce 1773 došlo ke zrušení 
jezuitského řádu, který měl do té 
doby v rukou veškeré školství. Péče o 
všeobecné vzdělání byla svěřena státu, 
i když právo dozoru měla i nadále 
církev (od místního faráře přes vikariát 
a diecézi). Černilov patřil původně pod 
vikariát královéhradecký, od roku 1788 
pak pod vikariát jaroměřský.

Roku 1772 (stejně jako o 150 
let dříve) bylo ještě na smiřickém 
panství zmiňováno pouhých pět 
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škol: v Černilově, Číbuzi, Holohlavech, 
Jasenné a na Starém Plese. K černilovské 
škole tehdy náležely všechny obce 
farnosti, kterou tvořily obce Černilov, 
Bukovina, Divec, Dolní a Horní 
Černilov, Lejšovka, Librantice, Libřice 
a Výrava. Do Černilova však děti 
z okolních obcí prakticky nechodily (v 
Libranticích, Výravě a pravděpodobně i 
jinde probíhalo vyučování v soukromých 
staveních některým z místních rolníků). 
Tereziánská reforma školství vedla 
k zakládání nových škol, neboť se měl 
naplnit její hlavní smysl – vzdělávání 
všech dětí ve věku od 6 do 12 let. Roku 
1788 rozhodl krajský komisař Jan Resler, 
že nadále zůstane k Černilovu přiškolen 
jen Dolní Černilov a do dvou let byly na 
smiřickém panství zřízeny nové školy v 
Libřicích, Smiřicích a Vlkově. Z obcí 
černilovské farnosti byla Bukovina 
přiškolena k Číbuzi a obce Lejšovka 
a Výrava k Libřicím. Děti z Divce a 
Horního Černilova zřejmě docházely do 
Librantic už před rokem 1804, kdy byla i 
zde postavena nová školní budova.   

Po vydání tolerančního patentu roku 
1781 mohly být zřizovány i nekatolické 
konfesijní školy. 
V místech, kde 
žili věřící alespoň 
v počtu 100 rodin 
(nebo 500 osob), 
bylo povoleno 
zřídit sbor příslušného vyznání a při 
tomto sboru mohla být otevřena i 
škola. Už roku 1782 předali evangelíci 
z Černilova, Divce, Dolního a Horního 
Černilova, Librantic, Svinar a Výravy 
krajskému úřadu společnou žádost o 
povolání učitele z Uher. Tehdy však bylo 
na panství evidováno jen 253 nekatolíků, 
a tak odpověď zněla nekompromisně: 
„Nemají-li počet, nemohou ani povolat 
pastora a učitele“. Navzdory pozdějšímu 
vzniku samostatného evangelického 
reformovaného sboru v Černilově (1784) 
byla konfesijní škola z různých důvodů 
zřízena až o osmdesát let později. 

              
O budově farní školy
V roce 1713 byla v Černilově 

postavena nová 
škola ze dřeva. Níže 
uvedený přehled, 
zpracovaný na 
základě zádušní 
knihy, může být 
zajímavým 

dokumentem i pro poznání a porovnání 
tehdejších cen:

POPIS VYDÁNÍ zl. kr.
90 kmenů a 2 duby 
z častolovických lesů 

24 30

tesařům za vystavení školy 25
hrnčíři za postavení kamen 8 37
cihly 2 16
zedníkům 1 30
dělání humen ve stodole 30
udělání plotu a řezání 
špalků na základ

1 50

25 kop šindele po 8 kr. 3 20
23 prken 2 10
21 lišta po 2 kr. a klíh za 
7 kr.

49

latě a 5 dubců 3 6
pařezný panu polesnému 30
sklenáři z Ruseka za 4 
nová okna

5

vápno 17
kováři 4
mazači za mazání komína 30
2000 šindelních hřebíků 1 45
CELKEM 85 40

Investice do školy v následujících 
letech již byly nepatrné. Roku 1714 
například Černilovští objednali výrobu 
školní tabule a následujícího roku nová 
vrata. Průběžně byly spravovány lavice, 
kamna a okna ve třídě, ale i přilehlé 
prostory (komora, půda) nebo střecha, 
komín či plot. Nákladnějšími opravami 
prošla školní budova zejména v letech 
1775 (60 zl. 17 kr.) a 1788 (52 zl. 49 
kr.), ale k její generální přestavbě došlo 
až roku 1790.       

Přehled a příběhy černilovských 
kantorů

Stejně jako v předchozím období 
pomáhal učitel faráři se zajišťováním 
bohoslužeb a byl závislý na něm a 
na vrchnosti, neboť oni rozhodovali 
o jeho ustanovení i o hmotném 
zabezpečení. První doklad o příjmech 
černilovského kantora pochází z roku 
1713. Užíval 1 strych pšeničného pole, 
zahradu a pronajatou zádušní louku 
pod Kaltouzem, z níž platil ročně 35 kr. 
Dále dostával 13 mandel žita, 13 mandel 
pšenice, 13 mandel ovsa, 202 bochníků 
chleba, 5 zl. 40 kr. za letníky a 12 zl. 
45 kr. štoly ročně. Tehdejším kantorem 
a aritmetikem, který ovládal český i 
německý jazyk, byl patrně František 

Rozvařil, pocházející z kantorské rodiny 
Rozvařilových z Holohlav.

Jména dalších kantorů se již 
dochovala v nejrůznějších archivních 
materiálech v souvislé řadě:
František Zemánek (1720 – 1722)
Karel Vojtíšek (1723 – 1727)
František Zemánek (1728 – 1730)
Matěj Prokeš (1730 – 1739)
Václav Šust (1739 – 1744)
Václav Dušek (1744 – 1763)
Václav Šust (1763 – 1783)
Jan Šust (1783 – 1807)

§ František Zemánek (* cca 1670 )
† po 1730) 

Původ Františka Zemánka pro nás 
zatím zůstává velkým otazníkem. Jisté 
je, že před nastoupením kantorské 
dráhy žil s manželkou Magdalenou a 
dětmi ve Výravě. Podle fase z roku 
1722 byl „mistrem trojího jazyka 
(českého, latinského, německého)“. 
Jeho syn, mládenec v černilovské 
škole a muzikus, ovládal toliko český 
jazyk, oba pak byli aritmetici. František 
Zemánek užíval 1 strych žitného pole, 
malou zahradu, pronajatou zádušní 
louku pod Kaltouzem a choval 2 krávy. 
Podobně jako jeho předchůdce vybíral 
od sousedů po třinácti mandelích žita, 
pšenice a ovsa, 202 bochníků chleba, 
5 zl. 40 kr. za letníky a 15 zl. štoly. Ve 
fasi byl poznamenán i roční plat 1 zl. 30 
kr. za kostelní služby v Libřicích a 20 
kr. za každé zpívání při bohoslužbách 
v tamním kostele. 

Roku 1722 měl spor se svým 
sousedem Pavlem Juštou. Kantor 
Zemánek jej obvinil, že mu způsobil 
škodu jízdou přes pronajatou zádušní 
louku, a pravil, „že není hoden býti 
sousedem, že tak velikou škodu záduší 
na louce udělati dal“. Spor se dostal 
před černilovské právo, kde Jušta 
pohaněl rychtáře i konšela a o kantorovi 
prohlásil, že utekl z vojny. Protože však 
nemohl své tvrzení dokázat, musel 
Zemánka „před poctivým právem zase 
za dobrého člověka vyhlásiti“. Možná 
i pod tíhou sousedských svárů kantor 
Zemánek z Černilova odešel.   

§ Karel Vojtíšek (* cca 1687 Smiřice  
† 22.11.1727 Černilov) 

Další černilovský kantor byl synem 
smiřického ševce Václava Vojtíška 
a Doroty roz. Šicové ze Smiřic.) 
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pokřtěn v Číbuzi jako syn Jana a Doroty 
Šustových a v tamější škole vyučoval 
až do svého příchodu do Černilova 
roku 1739. Při nástupu mu bylo pouze 
uloženo „respektovati a poslouchati 
pana faráře“ a podle některých úryvků 
z jeho pamětí patřil opravdu k velkým 
příznivcům katolické církve. Přepis 
jeho vzpomínek na vpád pruských 
vojsk a odchod tajných nekatolíků 
z Černilovska do Pruska (1742) 
pořídil pozdější černilovský farář Josef 
Knobloch. 

Roku 1740 se Václav Šust oženil 
s Annou Procházkovou, dcerou 
smiřického bednáře. V roce 1744 
nastoupil po Štěpánu Macháčkovi jako 
kantor do Jasenné; do Černilova se však 
po dvaceti letech vrátil a poté zde působil 
až do své smrti. Podle školní fase z roku 
1772 užíval 1 strych zádušního pole 
(výnos 1 zl. 30 kr.) a k jeho zaopatření 
dále patřilo 14 mandel a 2 snopy pšenice 
(po 1 zl. 30 kr. za mandel), 14 mandel 
a 1 snop žita (po 1 zl.), 12 mandel a 1 
snop ovsa (po 36 kr.), 216 bochníků 
chleba (po 4 kr.), 150 koláčů (po 1 
kr.), 4 kopy vajec (po 15 kr.) a 30 zl. 
30 kr. štoly ročně. 
Jeho celkový roční 
příjem činil 92 zl. 
30 kr. Za částku 
35 kr., kterou 
platil každoročně 
církvi z pronajaté 
zádušní louky, byly 
pořizovány struny 
na hudební nástroje. 
Tereziánský školní řád z roku 1774 
zaručil učitelům triviálních škol nárok 
na příjmy alespoň v dosavadní výši. 
Obce byly „povinovány školmistra, 
který jim slouží, vyživovat ve všem 
všudy“ a vrchnosti měly případně jeho 
existenční prostředky doplňovat podle 
svého nejlepšího svědomí. Ačkoliv se 
učitelské platy v souvislosti se školskou 
reformou poněkud zvýšily, zůstávaly 
jako dříve nízké, často na hranici 
existenčního minima (stát považoval za 
plat zajišťující slušné živobytí učiteli a 
jeho rodině 130 zlatých ročně).    

Během jeho pětiletého působení 
v Černilově se mu narodily dvě děti: 
Ignác Jan Václav (* 1725) a Anna Marie 
Barbora (* 1726). Už ve svých čtyřiceti 
letech ovšem předčasně umírá a na 
jeho místo se dočasně vrací František 
Zemánek. 

§    Matěj Prokeš (* 23.2.1696 Výrava  
† 15. 12. 1745 Jasenná) 

Matěj Prokeš se 
narodil v rodině Jana 
a Marie Prokšových 
ve Výravě, ale později 
se usadil v Černilově. 
Seznámil se s 

Alžbětou Zachariášovou z Libníkovic, 
která jej roku 1722 označila za otce 
své dcery. Jak celá záležitost dopadla, 
netušíme, ale buďme diskrétní… Matěj 
Prokeš se odstěhoval do Jasenné, kde se 
roku 1725 oženil s Veronikou, dcerou 
zemřelého Adama Štěpána. V roce 
1728 se vrátil do Černilova, stal se 
školním mládencem (pomocníkem) a 
poté kantorem. Když se 13. května 1730 
ujímal vyučování dětí, bylo mu vloženo 
na srdce, „aby věrně a poslušně při 
službách božích, v křesťanském učení 
dítek a při všem, co by jeho povinnost 
s sebou nesla, pilen byl“. O tři roky 
později se ucházel o Černilov kantor Jiří 
Ferdinand Pořádek z Plesu, ale dostalo 
se mu vyrozumění, že je v Černilově 
„pořádný subjekt“ a vrchnost že nemá 
žádné důvody ke změně. 

Roku 1739 byl však Matěj Prokeš 
propuštěn. Sám na panství zůstat nechtěl 
(žádal o tzv. zhostný list), ale dekret zněl 
jasně: „Suplikantovi na ten čas svobodu 
učiniti žádnou příčinu nenalézám, nýbrž 
povoluji, aby jinde službu přijmouti 
mohl s doložením, že každý rok buď 
při mně, nebo při smiřické kanceláři o 
další povolení se ohlásiti povinen bude“. 
Místem jeho posledního pobytu se stala 
Jasenná, kde se však již nevěnoval 
kantořině, ale povolání výnosnějšímu 
– provozování krčmy. 

Syn Matěje a Veroniky Prokešových, 
František Antonín Prokeš (* 1728 
Černilov) byl nejdříve kantorem na 
Starém Plese a od roku 1763 do svých 
šedesáti pěti let v Jasenné.     

§   Václav Šust (* 23.8.1716 Číbuz  
† 4.9.1783 Černilov) 

I další černilovský kantor byl 
zakladatelem učitelské dynastie. Byl 

§   Václav Dušek (* asi 1699 Smiřice  
† 5.4.1763 Černilov) 
Otcem dalšího z kantorů byl 
pravděpodobně Jan Dušek ze Dvora 
Králové, člověk svobodný a povoláním 
valchářský mistr (upravoval povrch 
textilu či kůže hnětením). Roku 1685 
sepřiženil do Smiřic, o devět let později 
zde koupil od tchána Adama Šráma dům 
a za sousedské právo zaplatil 7 zlatých. 
Rodina Duškových byla zřejmě spřízněna 
s hudebním skladatelem, klavíristou a 
učitelem skladby Františkem Xaverem 
Duškem (* 1731 Chotěborky  † 1799 
Praha). Pro zajímavost dodejme, že 
tento přítel a hostitel W. A. Mozarta 
získal hudební základy u venkovského 
kantora Ulíka v rodných Chotěborkách 
na hořiněveském panství hraběte 
Šporka. 

Václav Dušek působil už roku 1722 
jako školní mládenec v Holohlavech. 
Roku 1731, kdy pobýval ve službách 
„nejjasnějšího pana hraběte“ ve 
Smiřicích, se oženil s Dorotou Karlovou, 
neteří bývalého holohlavského kantora. 
O Duškově postavení u zámeckého 
dvora podrobnosti neznáme. Možná 
byl nižším úředníkem, písařem nebo 
učitelem (vychovatelem) dětí hraběte 
z Paaru. Jisté je, že jako „dominus 
Wenceslaus Dussek“ udržoval přátelské 
styky s dalšími příslušníky tehdejší 
„lepší společnosti“ celý život, jak 
vyplývá ze záznamů o křtech jeho dětí. 
Se svou rodinou žil nejdříve v jedné 
ze zámeckých budov, poměrně brzy si 
však koupil domek ve Smiřičkách (dnes 
západní část města). Odtud se roku 1744 
přistěhoval jako kantor do Černilova. 

Po Duškově úmrtí se do Černilova 
opět vrátil dřívější kantor Václav Šust. O 
stavu vzdělanosti v dobách obou těchto 
učitelů svědčí nejlépe žádost padesáti 
černilovských sousedů z roku 1775, na 
níž je 40 % podpisů nahrazeno křížky. 

§ Jan   Ferdinand   Antonín   Šust 
(* 12. 6. 1752 Jasenná  † 22.7.1812 
Černilov) 

V početné kantorské rodině Václava 
a Anny Šustových se narodil syn Jan 

Podpis “školního mistra” Václava Šusta ve školní fasi z roku 1772.
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Ferdinand Antonín. Coby kandidát 
učitelství byl patrně vzdělán v tzv. 
preparandě při normální (vzorné) škole 
v Praze a podrobil se zkoušce učitelské 
způsobilosti. Stejně jako jeho otec 
ovládal němčinu, což ani tehdy nebylo 
u všech venkovských učitelů pravidlem. 
Roku 1783, za vlády císaře Josefa II., 
byl jmenován učitelem v Černilově a 
po roce 1788 působil i v nově založené 
škole v Libřicích. 

Roku 1785 byla 
přijata zákonná úprava 
učitelského služného. 
Učitel měl dostávat od 
státu minimální částku 
platu, tzv. kongrua. 

Příjmy černilovského učitele byly podle 
školní fase z roku 1790 rozděleny do 
čtyř kategorií: 

1) z pozemků: 3⁄4 strychu pole 
(celkový výnos 2 zl.), 1 měřice zahrady u 
školy (výnos 1 zl.), 1,5 měřice pronajaté 
zádušní louky (za příjmy z ní byly 
kupovány struny na hudební nástroje);

2) od církve: za hudební služby 
v libřickém filiálním kostele 7 zl. 20 kr.; 

3) od vrchnosti: 1 měřice pastviny 
(výnos 1 zl. 15 kr.), 4 sáhy měkkého 
dřeva k vytápění třídy;

4) od obce (sousedů): 14 mandel 8 
snopů pšenice (po 1 zl. 8 kr. za mandel), 
14 mandel 7 snopů žita (po 1 zl. 1 kr.), 
12 mandel 12 snopů ječmene (po 38 kr.), 
105 bochníků chleba na sv. Jiří a 106 na 
sv. Michala (celkem v penězích 35 zl. 
10 kr.), ze 453 stavení po jednom koláči 
na posvícení, po 3 kr. tříkrálové koledy 
k novému roku a 5 kop vajec na Zelený 
čtvrtek, 17 zl. 48 kr. štoly za pohřby, 6 zl. 
18 kr. za letníky, 65 zl. 33 kr. sobotálesu 
a 1 zl. 30 kr. z Libřic za kostelní služby. 

Po přepočtu měl dostávat 199 zl. 
48 kr. ročně. Kromě toho mu však 
plynuly i příjmy ze školy v Libřicích: 
82 zl. 48 kr. sobotálesu a 29 zl. 45 kr. 
z libřické kostelní kasy (celkem 112 zl. 
33 kr.). Roční příjmy z obou škol tak 
dosahovaly slušné výše 312 zlatých 21 
krejcarů a na smiřickém panství byly 
srovnatelné už jen s příjmy kantora 
v Holohlavech.  

Zejména příjem ze sobotálesu 
(v zásadě 1,5 kr. na dítě) byl značně 
proměnlivý, neboť závisel na počtu, 
docházce i majetkových poměrech 
dětí. Školou povinných bylo 98 dětí 
z Černilova, 12 z Dolního Černilova, 37 
z Libřic, 54 z Výravy a 17 z Lejšovky. 

Například školu v Černilově ale 
navštěvovalo jen 64 % školou povinných 
dětí (žádné z přiškoleného Dolního 
Černilova ani 28 dětí z Černilova). 
Z celkového počtu 218 dětí z obou škol 
bylo 76 zcela chudých a nemajetných, 
takže ani od nich učitel příspěvek 
nevybíral.        

Roku 1784 se Jan Šust oženil 
s Marií Annou Matejskovou, dcerou 
černilovského pláteníka. Jejich nejstarší 
syn Jan Václav Šust byl od roku 1807 
dalším z řady učitelů v Černilově.  

Některé z dávek odváděných 
černilovským kantorům a 

jejich původ

• letník = starý poplatek z dojné krávy, 
vybíraný každoročně za vykuřování 
dobytka kadidlem kvůli dojivosti; 
jinde sýr dělaný o letnicích 

• posnopné = poplatek za zvonění 
proti bouřce (obyvatelé jednotlivých 
obcí odváděli kantorovi určený 
počet snopů i v dobách, kdy 
povinnost zvonění byla dávno 
zrušena)

• sobotáles = týdenní plat vybíraný v 
sobotu za každého žáka s výjimkou 
sirotků a chudých dětí 

• štola = poplatek za účast při 
rozličných církevních úkonech 
(křty, oddavky, pohřby apod.)

• tříkrálová koleda = původně ji 
v y k o n á v a l 
k a n t o r 
se svými 
žáky. Přišli 
do domu, 
modlili se 
a zpívali, 
vykuřovali 
kadidlem a kropili svěcenou vodou. 
Na dveře nebo silný dřevěný rám 
nad nimi napsali písmena K+M+B 
a letopočet. Tato obchůzka měla 
slavnostní ráz a jejím smyslem 
bylo požehnat všem navštíveným 
domům i lidem, kteří v nich bydleli, 
a uchránit je tak od neštěstí, nemocí 
a podobných nepříjemností. Po 
novoročním vykropení domu a 
zazpívání koledy dostával učitel 
od hospodářů peněžní příspěvek. 
Černilovští kantoři koledovali ještě 
o Velikonocích (na Zelený čtvrtek) 
a o posvícení (14. září). 

Tento článek z dávných dějin 
Černilovska věnuji památce svého 
příbuzného a 
vzácného přítele 
Bedřicha Kareše 
(* 18. 2. 1911 
Černilov  † 6. 11. 
2007 Praha), který 
svými krásnými 
vzpomínkami na 
starý Černilov 
obohatil stránky černilovských 
Zpravodajů i regionálních publikací. 
V období první republiky významnou 
měrou přispěl k rozvoji Černilova 
v oblasti kulturní i sportovní a roku 1959 
patřil k zakladatelům místní organizace 
zahrádkářů. Jako jeden z prvních 
černilovských genealogů se zasloužil 
také o objasnění historie řady starých 
rodů Černilovska. Na tomto místě bych 
rád panu Bedřichu Karešovi poděkoval 
nejen za sebe, ale i za jeho rodnou obec, 
kterou velmi miloval a která se stala také 
místem jeho posledního odpočinku.

Martin Kareš
(potomek kantorů Šustových)

Použité prameny:
Národní archiv v Praze:

fond České gubernium, publ. G1/1, 
kart. 710, jednání nekatolíků smiřického 
panství o pastora, modlitebnu a učitele 
(1782)
fond Školní fase, inv. č. 1, kart. 3, kraj 
Hradecký (1772); inv. č. 7, kn. 18, č. 181 
(1790); inv. č. 7, kart. 18, č. 181 (1790)
fond Tereziánský katastr – spisy, inv. č. 
1054, sign. 23 a–e, kart. 317, přiznávající 
tabela děkanství holohlavského (1713) a 
fary černilovské (1722)

SOA Zámrsk:
fond Velkostatek Smiřice, inv. č. 
2559, kn. 1113, zádušní kniha kostela 
v Černilově (1688 – 1734)
fond Sbírka matrik

SOkA Hradec Králové:
fond Děkanský úřad Černilov, inv. č. 1, 
kn. 1, pamětní kniha; inv. č. 156, kn. 63, 
kostelní účty (1774 – 1782); inv. č. 157, 
kart. 1, kostelní účty (1773, 1783 – 1789, 
1773) 

Výběr z použité literatury:
MACH, J.: Z dějin farnosti černilovské. 
Černožice 1981
UHLÍŘ, J.: Dějiny školství v Jasenné (1588 
– 1988). Jasenná 1988
UHLÍŘ, J.: Starý Ples (1186 – 1986). 
Jaroměř 1988
ZEMAN, J.: Z pamětí Smiřic nad Labem. 
Smiřice 1911
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24.-26. prosince 
bude kostel sv. 
Štěpána otevřen 
mimo bohoslužby 
ještě od 14 do 
16 hodin, aby 
si návštěvníci 
mohli prohlédnout 
Betlém.

   Charitní pečovatelská služba
            Třebechovice pod Orebem 
           

 poskytuje služby i v Mikroregionu Černilovsko.
 

Nabízí seniorům a invalidním občanům, kteří se 
octli v tíživé životní situaci a pro svůj zdravotní stav 
nemohou si sami

 
obstarat základní životní potřeby tyto 

služby:
  
  

                                     
 - dovážku obědů
       - koupel, pomoc při osobní hygieně
 - pomoc při přípravě a podávání jídla a pití
 - práce spojené s udržováním domácnosti
 - praní, žehlení prádla
 - nákupy, pochůzky
 - doprovod, dohled
 - půjčujeme kompenzační pomůcky

V případě zájmu je možno se obrátit na vedoucí 
CHPS paní Marii Nejmanovou, tel. 495592283 
v pondělí až pátek v době od 7 do 15,30 hod., která 
podá podrobné informace.

Farní sbor Českobratrské církve evangelické v 
Černilově připravuje na Vánoce tyto bohoslužby:

24. 12. 2007, 15:30 - dětské vánoční bohoslužby 
25. 12. 2007,   9:00 - bohoslužby s vysluhováním 
                                  Svaté večeře Páně
26. 12. 2007,   9:00 - Mučedníka Štěpána

Vánoční bohoslužby 
v mikroregionu
23. prosince,   9:30 - Černilov (sv. Štěpán) 
            10:45 - Číbuz
24. prosince, 17:00 - Černilov (sv. Štěpán)
25. prosince,   9:30 - Černilov (sv. Štěpán) 
            10:45 - Číbuz
                      14:00 - Libřice
26. prosince,   9:30 - Černilov (sv. Štěpán)
            10:45 - Výrava
30. prosince,   9:30 - Černilov (sv. Štěpán) 
            10:45 - Číbuz
31. prosince, 17:00 - Černilov (sv. Štěpán)
  1. ledna,        9:30 - Černilov (sv. Štěpán) 
                      10:45 - Číbuz

Nabízíme
pronájem
nebo

spolupráci
učiteli tenisu
na antukovém kurtu 
             v Černilově 

Bližší informace: tel.: 737 282 343, 
e-mail: horakoviad@seznam.cz.

David Horák, 503 43 Černilov 289

!!! VAROVÁNÍ !!!
Videokazety nenávratně ničí 

vaše záznamy!

Tomáš Hejtmánek - the-pictures
tel. 736 283 418

Videokazety (VHS), LP desky a MC 
převádíme na DVD/CD za 2,- Kč/min.
8mm filmy na DVD za 12,- Kč/min.
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Sazby poji�t�ní odpov�dnosti z provozu motorových vozidel 

Vybrané sazby dle zák.168/1999 Sb.  pro na�e klienty: 
Jednostopé vozidlo: Nákladní vozidla:
do 50 ccm 202 K� do 3,5t  6.690 K�
do 350 ccm 493 K� nad 3,5t do 12t   9.105 K�
351-500 ccm 1.376 K� nad 12t  12.479 K�
Nad 500 ccm 1.558 K� taha� náv�s�                  38.154 K�

Osobní a dodávkové automobily:
do 1.000 ccm      1.229 K� 1651-1850 ccm 3.340 K�
1001-1250 ccm   2.010 K� 1851-2000 ccm 5.058 K�
1251 � 1350 ccm 2.202 K� 2001�2500 ccm 5.199 K�
1351 - 1650 ccm 3.119 K� nad 2500 ccm 7.442 K�
   
Ostatní vozidla a stroje 
prac.stroj bez RZ 469 K� sanitní vozidla 4.302 K�
traktor s RZ 498 K� autobus do 5 t 9.186 K�
traktor bez RZ 190 K� autobus nad 5 t 14.934 K�
vysokozdvi�ný vozík 193 K�
p�ípojné vozidlo do 750 kg 138 K�
p�ípojné vozidlo nad 750 kg 354 K�

Poji�t�ní �elního skla 
s limitem pln�ní 15 tis.K� 700 K�

náv�s 5.134 K�
Dal�í sazby a podmínky poji�t�ní na www.zivnopoj.eu

Podmínky: 
Jednorázová ro�ní platba pojistného. Ur�eno pro individuální ob�anské poji�t�ní.
Mo�nost sjednání na v�ech kancelá�ích a u representant� spole�nosti.  
Vracíme nespot�ebované pojistné p�i prodeji, p�evodu nebo odhlá�ení vozidla. 

Regionální kancelá�e a zastoupení: 
Brno, �eská T�ebová, Chot�bo�, Chrudim, Kutná Hora, Náchod, Nové M�sto nad Metují,  
Nový Byd�ov, Ostrava, Pardubice, Poli�ka, Praha, Rokytnice v Orlických horách, T�ebí�,
Vysoké Mýto 

                                                                          Bc.Milan Medek 
Kontakt v regionu:                                     503 43 �ernilov 498 
                           Tel kontakt: 724 188 543 (v prac.dob� 495 052 231) 
                                                                          e-mail: medek@zivnopoj.eu
                     ------------------------------------------------------------------------------- 
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INTERNET
Tarif, který Vás posadí

1000 kb/s za 345Kč
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Vždy vyžaduji jen to nejlepší.
Stejně tak i od svého poskytovatele internetu!

Náš signál nezná rušení,
jako jediní v mikroregionu totiž používáme 
vysokofrekvenční přenos dat (10 GHz).

Absolutní stabilitu připojení
zajišťuje kruhové zapojení sítě, záložní zdroje a 
kvalitní non-stop dohledové technologie.

Sídlíme přímo v Černilově,
takže když se přeci jen něco stane, okamžitě vám 
pomohou naši technici.

Zdarma vám nabízíme mnoho doplňkových služeb. 
Například prioritní podporu volání přes internet, Team-
speak nebo úložiště pro sdílení dat v rámci sítě.

Vysokorychlostní internet zavedeme zdarma 
i do vaší domácnosti, non-stop a bez omezení! 

Nevažte se smlouvou, stačí se jen připojit...
Díky několikaletým zkušenostem nabízíme 
skutečně komplexní řešení šité na míru. 

Provozovatelem sítě 

SPAIRNET je 

Petr Šrámek - SPCom

Černilov 327, 503 43

Tel.: +420 604 284 561

petr.sramek@spcom.cz

http://spairnet.spcom.cz

Signál pokrývá 

všechny obce 

mikroreginu mimo 

Hubílesa a Skaličky.

Ceny připojení

již od 250,- K
č.
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Přijďte s námi společně u Betléma oslavit vánoční svátky!
Farnost Číbuz, OÚ Skalice a OÚ Smržov Vás srdečně zvou na tradiční

VÁNOČNÍ KONCERT
29.12.2007

od 17 hod. v kostele sv. Václava v Číbuzi

Účinkují:
Varhany: Martin Strejc

Housle: Petr Strejc
a chrámový sbor kostela sv. Václava.
Na programu jsou díla od skladatelů:

J. S. Bach, E. Tregler, F. X. Brixi, J. K. Kuchař a další

Vstupné dobrovolné

 

Zveme všechny dětičky, maminky, tatínky, 
dědečky a babičky na pohádku 

„PRINCOVÉ JSOU NA DRAKA“ 
(v podání dětí z divadelního kroužku ZŠ)

 Kdy:  27.1.2008 ve 14:00 hod.
 Kam: sokolovna v Černilově

Po divadélku zveme na 
Dětský karneval

Se spoustou her a soutěží, které si pro děti 
připraví klub maminek „Dvoreček“.

Těšíme se na vás milé děti!

      

                        Sokol Černilov zve 

na písničkový pořad pro děti   
se soutěžemi s Inkou Rybářovou

 
 Kdy: 
 v neděli 16.3.2008 
 v 15:00 

 Kde: 
 sokolovna Černilov 

Adventní pozvání

 2.12.2007 - 1. neděle adventní  -  pohádka V pekle straší a Mikulášská nadílka 
             v 15:00 hodin v sokolovně 
             (Studio PH-Pohádka, HK)
  
 6.12.2007 - Vánoční prodejní výstava v 16:00 hodin v hale školy

 6.12.2007 - Vánoční koncert v 17:00 hodin v hale školy

 9.12.2007 - 2. neděle adventní  -  divadelní představení “Světáci” 
                                                       v 16:00 hodin v sokolovně
                                                       (Ochotnický spolek KODYM Opočno)

 16.12.2007 - 3. neděle adventní - koncert skupiny MUSIQUETTE z České Skalice 
             v 17:00 hodin v evangelickém kostele

 19.12.2007 - Vánoční vystoupení dětí z Mateřské školy v Černilově 
                      v 16:00 hodin v sokolovně

 23.12.2007 - 4. neděle adventní - vánoční zpívání koled u jesliček v 17:00 hodin před 
                                                       evangelickým kostelem. Za nepříznivého počasí v kostele.

 Pozvání na plesovou sezónu 2008
do černilovské sokolovny

   11.1.2008 –  pátek  – Sokolský ples
  18.1.2008 –  pátek  – Myslivecký ples
    8.2.2008 –  pátek  – Maškarní ples – TJ Librantice
  15.2.2008 –  pátek  – Chovatelský ples
  23.2.2008 – sobota – Hasičský ples – Divec
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Nejmenší (vlevo) a největší (nahoře) draci 1. černilovské drakiády.

Paní porotkyně z černilovské drakiády.

Z prvních narozenin klubu maminek Dvoreček.

8. třídy ZŠ Černilov na Kuksu (nahoře) a děti z 6. třídy v 
Centru experimentální archeologie ve Všestarech (dole).



Redakční rada: M. Kudyvejs, Vl. Prokeš, J. Kudrnáč, E. Ornstová, Mgr. J. Hofmanová, Mgr. D. Hoffmannová, T. Hejtmánek
Redakční rada neodpovídá za stylizaci příspěvků a případné tiskové chyby.

Uzávěrka příštího čísla: 10. 2. 2008
Tisk AG TYP Kostelec n. Orl., agtyp@iol.cz, náklad 1400 ks

Příspěvky odevzdávejte a inzerci objednávejte na OÚ v Černilově nebo na těchto e-mailech: cernilov@iol.cz nebo thejtmanek@seznam.cz

PF 2008


